
Na wiele sposobów
Samorząd województwa znów przypomni 
o zwycięskim Powstaniu Wielkopolskim.  
– W 105. rocznicę proponujemy nieco więcej, 
niż podczas dotychczasowego, corocznego 
świętowania. Stąd tym razem dwa momenty 
kulminacyjne obchodów – zapowiada mar-
szałek Marek Woźniak. Jakie są tegoroczne 
propozycje?    u str. 10-11

W pełnym blasku
1 grudnia odbyło się uroczyste podsumo-
wanie ważnych inwestycji zrealizowanych 
w dwóch instytucjach kultury samorządu 
województwa: Pałacu Generała Dąbrow-
skiego w Winnej Górze oraz Muzeum 
Okręgowym Ziemi Kaliskiej. Co (i jakim 
kosztem) zmieniło się w wymienionych 
placówkach?   u str. 6

Przymiarki do budżetu
W listopadzie radni – podczas prac komisji 
i na sesji sejmiku – rozpoczęli prace nad 
projektami budżetu na 2024 rok i wielolet-
niej prognozy finansowej regionu. W przy-
gotowanej przez zarząd propozycji mamy 
zaplanowane rekordowe w historii woje-
wództwa kwoty, z wydatkami na poziomie 
3,3 mld złotych.   u str. 4
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Więcej kolei
Wchodzący właśnie w życie 
nowy rozkład jazdy przynosi 
dobre wieści dla Wielkopo- 
lan korzystających z re-
gionalnej kolei. Każdego 
dnia na tory województwa 
wyjadą 62 pociągi więcej  
niż dotąd.  u str. 2

Jaka spójność?
Ledwie rozpoczęło się 
wydawanie pieniędzy 
z obecnej unijnej „siedmio-
latki”, a już toczą się zaawan-
sowane dyskusje o tym, 
co będzie po 2027 roku. 
Swoje propozycje dotyczące 
przyszłości polityki spójno-
ści przedstawił Europejski 
Komitet Regionów.  u str. 3

Jest obwodnica!
To była jedna z najbardziej 
wyczekiwanych (a przy tym 
najdroższych) inwestycji 
drogowych samorządu 
województwa. 4 grudnia 
uroczyście otwarto obwod-
nicę Gostynia w ramach  
DW 434.  u str. 14

Inna strona  
samorządu
Kto nie chce skończyć 
w bucie radnego Bogryce-
wicza? U nas też by chcieli 
marszałka rotacyjnego! 
Jak rower, to musiał być 
Sowa. „Odkurzeni” ulubieni 
bohaterowie sprzed lat, 
czyli duet Ajchler-Dymarski.  
 u str. 16

Wielkopolskie Sa-
morządowe Cen-
trum Kształcenia 

Zawodowego i Ustawiczne-
go nr 2 w Poznaniu, placówka 
edukacyjna samorządu wo-
jewództwa, mieści się przy 
ul. Mostowej w Poznaniu. 
Dzięki funduszom unijnym 
z WRPO 2014+ szkoła prze-
szła w ostatnich latach grun-
towną modernizację. Utwo-
rzono przestrzenie o wyso-
kim standardzie technolo-
gicznym, które umożliwiają 
nową jakość kształcenia.

W pobliżu, przy ul. Grob-
la 26, funkcjonował Zakład 
Opiekuńczo-Leczniczy. Gdy 
w 2018 r. ZOL przeniesiono 
do nowej siedziby przy Szpi-
talu Wojewódzkim („Luty-
cka”) w Poznaniu, pojawiła 
się szansa, by także ten (wy-
magający kapitalnego remon-
tu) budynek zaadaptować na 
cele nowoczesnej edukacji.

– Powstał nowy dach, wy-
mieniono okna i drzwi, na 
wszystkich kondygnacjach 
położono tynki cemento-
wo-wapienne. Budynek zo-
stał też ocieplony i wyposa-
żony w windę panoramiczną 
w szybie zewnętrznym, a tę 
wyliczankę uzupełnia zakup 
nowoczesnego sprzętu – wy-
mienia dyrektor WSCKZiU 
Zbigniew Andrzejewski.

Dla seniorów i młodzieży
W budynku przy ul. Grobla 26 w Poznaniu powstało nowe miejsce dziennego pobytu dla osób starszych. 
Korzystają z niego zarówno emeryci, jak i odbywający tu praktykę słuchacze marszałkowskich szkół.

Podobne prace objęły ofi-
cynę, w której znajduje się 
internat dla słuchaczy, a na 
wewnętrznym dziedzińcu 
powstał nowy szklany łącz-
nik. Uruchomiono tam pro-
jekt „Grobla 26 – Wielkopol-
ski dom aktywizacji każdej 
generacji”, pomyślany jako 

miejsce dziennego pobytu dla 
mieszkańców Poznania i oko-
lic w wieku emerytalnym. 

– Warte 34,4 mln zł przed-
sięwzięcie, w całości sfinan-
sowane z budżetu woje-
wództwa, wykorzystamy na 
cele edukacyjne i społeczne 
– zapewniała, podsumowu-

jąc 13 października projekt na 
dziedzińcu WSCKZiU, Pauli-
na Stochniałek z zarządu wo-
jewództwa. – Rozpoczyna-
my program aktywizacji se-
niorów „Srebrna Generacja”, 
skierowany do osób w wieku 
60+. Skorzystają z niego za-
równo seniorzy, jak i odby-

wający tu praktykę słuchacze 
z naszych szkół.

– Chcemy sprostać oczeki-
waniom osób starszych, żeby 
czuły się tu bezpiecznie, jak 
w swoim drugim domu – do-
daje Dorota Kinal, dyrektor 
Departamentu Edukacji i Na-
uki UMWW. u str. 8-9

Projekt „Grobla 26” jest pomyślany jako miejsce dziennego pobytu dla mieszkańców Poznania i okolic w wieku emerytalnym.
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Artur Boiński

BLIŻEJ
Nasz temat numeru to opowieść o niezwykłej samorządo-

wej inwestycji z pogranicza edukacji i polityki społecznej. Ale 
w projekcie „Grobla 26” nie odnowiony budynek jest najważ-
niejszy, lecz możliwość zbliżenia młodego i starszego pokole-
nia, a tej bliskości pewnie jednym i drugim bardzo potrzeba.

Pomyślałem sobie zresztą, że bliskości i zbliżania w różnych 
kontekstach dotyczy większość z czołówkowych artykułów 
na kolejnych stronach tego wydania. Bo bliżej (szybciej i wy-
godniej) będzie podróżującym (więcej połączeń kolejowych, 
obwodnica Gostynia). Bo zbliżamy się z naszymi sąsiadami 
(od lat z niemieckimi regionami partnerskimi, ostatnio też 
z Ukraińcami). Bo jako wspólnota czujemy bliskość, jedno-
cząc się wokół historii i zwyczajów (Powstanie Wielkopolskie, 
tradycyjne regionalne potrawy).

Nie pozostaje mi zatem nic innego, jak życzyć czytelnikom 
na święta i kolejny rok jednego: dużo bliskości! z

Rośnie laboratorium

Samorząd województwa 
dołożył kolejne 5 mln zł do 
budowy laboratorium kry-
minalistycznego policji.

Na poznańskich Jeży-
cach powstaje nowoczesny 
6-kondygnacyjny budynek 
o powierzchni 6,7 tys. m2 
wraz z parkingiem podziem-
nym, infrastrukturą towa-
rzyszącą i specjalistycznym 
wyposażeniem. To laborato-
rium kryminalistyczne Ko-
mendy Wojewódzkiej Policji 
w Poznaniu, którego budo-
wę wspiera samorząd woje-
wództwa. 5 mln zł z regio-

nalnego budżetu przekaza-
no na ten cel już wiosną, a 14 
listopada marszałek Marek 
Woźniak podpisał z komen-
dantem KWP Piotrem Mąką 
umowę w UMWW na kolej-
ne 5 mln zł. 

Obecnie poznańskie labo-
ratorium realizuje badania 
z zakresu 13 dziedzin krymi-
nalistyki, w 6 sekcjach: biolo-
gii i genetyki, chemii, dakty-
loskopii i traseologii, mecha-
noskopii i balistyki, antropo-
skopii i informatyki śledczej, 
badań dokumentów i fono-
skopii.  RAK
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Nowe laboratorium powstaje na poznańskich Jeżycach.

WCO pomaga już siedem dekad
70-lecie swojego istnienia 
obchodzi Wielkopolskie 
Centrum Onkologii im. 
Marii Skłodowskiej-Curie 
w Poznaniu.

W jubileuszowej gali, któ-
ra odbyła się 25 listopada na 
MTP, wzięli udział marsza-
łek Marek Woźniak, Paulina 
Stochniałek z zarządu wo-
jewództwa oraz sejmikowi 
radni. 

Od czasu wprowadze-
nia zmian administracyj-
nych WCO funkcjonuje pod 
skrzydłami samorządu woje-
wództwa. Uroczystość była 
zatem okazją do przypo-
mnienia licznych inwestycji 

regionalnych władz w rozwój 
placówki (rozbudowę i zakup 
nowoczesnego sprzętu). 

Innym elementem jubi-
leuszowych obchodów była 
zorganizowana w Poznaniu 

w przededniu gali konferen-
cja „Kobiety Onkologii – le-
czenie, nauka, troska”.

Dzisiejsze WCO to wyso-
kospecjalistyczny ośrodek 
medyczny prowadzący peł-
ne leczenie nowotworów: 
chirurgiczne, radioterapię 
(także w filiach w Kaliszu 
i Pile), chemioterapię. Rocz-
nie w placówce hospitalizo-
wanych jest ponad 20 tys. 
chorych, wykonywanych jest 
blisko 7 tys. operacji, reali-
zowanych jest ponad 13 tys. 
podań cytostatyków, a pro-
mieniowaniem jonizującym 
leczonych jest blisko 6 tys. 
osób.  ABO
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Jubileusz uczczono m.in. spe-
cjalną konferencją.

Szansa dla przyjaciół zwierząt
Samorząd wojewódz-
twa ogłosił drugą edycję 
programu „Wielkopolska 
przyjazna zwierzętom”, 
a jednocześnie zachęca do 
udziału w innym konkursie 
– „Wielkopolski przyjaciel 
zwierząt”.

Zgłoszenia w pierwszym 
z tych przedsięwzięć przyj-
mowane są do 29 grudnia. 
Przypomnijmy, że samorzą-
dy lokalne prowadzące schro-
niska dla zwierząt mogą sfi-
nansować 50 proc. kosztów 
zgłoszonych zadań, od zaku-
pu karmy czy narzędzi wy-
korzystywanych w schro-
niskach, poprzez programy 

sterylizacji i kastracji, czipo-
wanie, opiekę weterynaryjną, 
aż po inicjatywy edukacyjne 
dotyczące właściwego trakto-
wania psów i kotów.

W przyszłym roku na re-
alizację programu „Wielko-
polska przyjazna zwierzętom” 
zaplanowano w regionalnym 
budżecie 600 tys. zł (w 2023 r. 
było to 300 tys. zł). Minimal-
na kwota projektu to 5 tys. zł, 
a maksymalna – 30 tys. zł.

15 stycznia upływa z kolei 
termin składania zgłoszeń 
w konkursie „Wielkopolski 
przyjaciel zwierząt”. Poprzez 
tę inicjatywę samorząd woje-
wództwa zamierza uhonoro-

wać w 2024 roku osoby, które 
prowadzą na terenie Wielko-
polski szczególnie wyróżnia-
jącą się działalność – eduka-
cyjną, społeczną i organiza-
cyjną, służącą poprawie do-
brostanu i ochronie zwierząt 
domowych.

Oceniane będą konkret-
ne, zrealizowane już przed-
sięwzięcia, a nagrody zosta-
ną przyznane w dwóch kate-
goriach: dla osób fizycznych 
oraz dla instytucji.

Szczegółowe informacje na 
temat obu konkursów, m.in. 
regulaminy, można znaleźć 
na stronie internetowej www.
umww.pl.  RAK

11 listopada marszałek Marek Woźniak wziął udział w uroczy-
stym koncercie z okazji Narodowego Święta Niepodległości, 
który odbył się w Teatrze Wielkim w Poznaniu, instytucji kultu-
ry samorządu województwa. W tym roku scena pod Pegazem 
wypełniła się m.in. utworami Stanisława Moniuszki, patrona 
teatru. Wieczorne wydarzenie było też okazją do tego, żeby zo-
baczyć, jak teatralny gmach funkcjonuje i prezentuje się po za-
kończonym niedawno remoncie. Wcześniej marszałek uczest-
niczył także w obchodach 105. rocznicy odzyskania przez Pol-
skę niepodległości (na zdjęciu), organizowanych przez woje-
wodę w poznańskim parku im. św. Jana Pawła II. Dzień później,  
12 listopada, wicemarszałek Wojciech Jankowiak wraz z samo-
rządowcami i przedstawicielami administracji centralnej od-
dał hołd władcom Polski z dynastii piastowskiej. Uroczystość 
odbyła się w katedrze na Ostrowie Tumskim w Poznaniu.  RAK
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Kolej jeździ częściej
Od grudnia na wielkopolskich torach kursuje więcej pociągów.

Wielkopolanie lu-
bią podróżować 
transportem szy-

nowym. Więcej pociągów na 
torach, częstsze kursy, odno-
wione przystanki czy nowe 
dworce (na obszarze działa-
nia Poznańskiej Kolei Metro-
politalnej jest blisko 100 sta-
cji i przystanków) zachęcają 
do podróży pociągami coraz 
większą liczbę podróżnych. 
W 2022 roku z usług kolei 
regionalnej skorzystało po-
nad 23,5 mln osób.

Efekt? Na niektórych li-
niach pociągi są zatłoczone, 
zwłaszcza rano, gdy do pracy 
i szkół w Poznaniu dojeżdżają 
tysiące ludzi. Samorządowcy 
i kolejarze optymalizują siat-
kę połączeń, starają się wy-
dłużać składy, podstawiają 
więcej wagonów.

1 grudnia o takich dzia-
łaniach informował pod-
czas konferencji prasowej na 
Dworcu Letnim w Pozna-
niu wicemarszałek Wojciech 
Jankowiak, który przedstawił 
szczegóły oferty przewozowej 
w rozkładzie jazdy 2023/2024.

– Przewoźnicy zaplanowali 
uruchomienie 641 pociągów 

w dobie. To o 62 pociągi wię-
cej niż w dotychczasowym 
rozkładzie jazdy. Zwiększe-
nie liczby połączeń jest moż-
liwe dzięki dobrej współpra-
cy samorządów i przewoźni-
ków oraz efektywnemu wy-
korzystaniu taboru – mówił 
Wojciech Jankowiak. – Ana-
lizując dane, zauważyliśmy, 
że w pewnych momentach 
pociągi dojeżdżają do punk-
tu docelowego i oczekują na 
kolejne połączenie. Lepiej 
obsłużyć w tym czasie ko-
lejne kursy, ale na krótszych 

dystansach. Tak wyszło nam 
aż 15 nowych połączeń na 
6 liniach kolei aglomeracyj-
nej, które pozwolą poprawić 
komfort podróży, zwłaszcza 
w godzinach komunikacyjne-
go szczytu.

Aby maksymalnie wyko-
rzystać dostępny tabor, pocią-
gi nie zatrzymują się na dłużej 
w Poznaniu, tylko jadą „prze-
lotowo” przez stolicę Wielko-
polski: z Wągrowca do Gro-
dziska Wlkp., z Gniezna do 
Kościana, z Wrześni do Opa-
lenicy i Nowego Tomyśla, 

z Szamotuł do Wrześni itp.
Od 10 grudnia więcej po-

ciągów pojedzie w centralnej 
Wielkopolsce, na krótkich 
dystansach. Dodatkowe kur-
sy obejmą 6 linii PKM, z Po-
znania do: Pobiedzisk (do-
datkowe 3 pary), Czempinia 
(2 pary), Opalenicy (2 pary), 
Obornik (3 pary), Szamotuł 
(2 pary), Kostrzyna Wlkp. 
(3 pary).

– Wielkopolska stawia na 
kolej. W ostatnich latach 
z 8 mln pociągokilometrów 
doszliśmy do 15,5 mln. Je-
steśmy jednak trochę ofiarą 
własnego sukcesu. Poznańska 
Kolej Metropolitalna świet-
nie zafunkcjonowała w regio-
nie, ale w godzinach szczytu 
w niektórych pociągach fak-
tycznie panują ścisk i tłok – 
podsumowuje wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak. 

Przypomnijmy, że samo-
rząd województwa wyda-
je na dofinansowanie woje-
wódzkich kolejowych prze-
wozów pasażerskich coraz 
większe kwoty. W projekcie 
przyszłorocznego budżetu 
zarezerwowano na ten cel aż 
350 mln zł.  RAK
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Wicemarszałek Wojciech Jankowiak przekazał 1 grudnia na 
Dworcu Letnim w Poznaniu dobre wieści pasażerom kolei.
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Opera z nagrodą

Teatr Wielki w Poznaniu po-
nownie zdobył nagrodę na-
zywaną „operowym Oscarem”.
Spektakl „Jawnuta” Stanisława 
Moniuszki w reżyserii Ilarii Lan-
zino został nagrodzony przez 
jury International Opera Awar-
ds w kategorii „dzieło odkry-
te na nowo”. To już drugi (po 
„Parii” w 2021 roku) „operowy 
Oscar” dla tej instytucji kultu-
ry samorządu województwa. 
„Jawnutę” można do końca 
grudnia obejrzeć bezpłatnie 
na platformie OperaVision. ABO

Gość z Irlandii

Goszczący w Wielkopolsce 
ambasador Republiki Irlandii 
Patrick Haughey spotkał się 
14 listopada w UMWW z wi-
cemarszałkiem Wojciechem 
Jankowiakiem. Podczas roz-
mowy podkreślono, że nasz 
region ma liczne powiązania z 
Irlandią: od ponad 20 lat dzia-
ła tu prężnie konsulat honoro-
wy, Fundacja Kultury Irlandz-
kiej inicjuje rozmaite wyda-
rzenia, istnieje bezpośrednie 
połączenie lotnicze z Pozna-
nia do Dublina. W wojewódz-
twie obecnych jest  także wie-
le irlandzkich firm.   ABO

Na urodziny

Marszałek Marek Woźniak 14 
listopada złożył życzenia Marii 
Krzyżańskiej z okazji 99. rocz-
nicy jej urodzin. Jubilatka jest 
kapitanem rezerwy Wojska 
Polskiego w stanie spoczyn-
ku. Już jako nastolatka wstą-
piła w szeregi AK, wypełnia-
jąc bohatersko trudne i nie-
bezpieczne zadania. Podczas 
spotkania marszałek dzięko-
wał Marii Krzyżańskiej za jej 
wieloletnie zaangażowanie 
w opiekę nad środowiskiem 
kombatanckim oraz działal-
ność w Światowym Związku 
Żołnierzy Armii Krajowej.  ABO
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Co ze spójnością w UE?
Europejscy samorządow-
cy wskazali swoje postulaty 
dotyczące przyszłości unij-
nej polityki spójności po 
2027 roku.

Debata na ten temat, za-
kończona przyjęciem spe-
cjalnej opinii, była najważ-
niejszym punktem sesji ple-
narnej Europejskiego Ko-
mitetu Regionów, która 
odbyła się pod koniec listo-
pada w Brukseli.

Polityka spójności jest spo-
iwem, które scala Unię Euro-
pejską. Bez niej – ale odpo-
wiednio zmodyfikowanej – 
UE nie przetrwa. Takie opi-
nie prezentowali zarówno 
przedstawiciele Komisji Eu-
ropejskiej, jak i władz regio-
nalnych i lokalnych.

– Polityka spójności po-
winna kontynuować wspiera-
nie rozwoju, a także transfor-
macji regionów. Ta najwięk-
sza polityka inwestycyjna 
musi dysponować budżetem 
adekwatnym do wyzwań, jed-
nak jej środki nie powinny 
być przekierowywane na bie-
żące zarządzanie kryzysami 
– podkreśla marszałek Ma-
rek Woźniak, przewodniczą-
cy polskiej delegacji do KR, 
który wziął udział w bruksel-
skiej debacie.

Na co zwracają uwagę unij-
ni samorządowcy w przyję-
tym dokumencie? Proponu-
ją stworzenie mechanizmu, 

który mógłby być urucha-
miany na szczeblu teryto-
rialnym, a który pomógłby 
stawić czoła wyjątkowym 
kryzysom i katastrofom kli-
matycznym. Umożliwiłoby 
to elastyczne wykorzysta-
nie funduszy w takich oko-
licznościach, a jednocześnie 
nowy mechanizm pozwoliłby 
uniknąć ciągłych zmian pro-
gramów operacyjnych, któ-
re miały miejsce kilkakrotnie 
w latach 2014-2020.

Członkowie KR uważają 
też, że należy odejść od za-
wieszania funduszy polityki 
spójności w przypadku naru-
szenia przez rząd krajowy re-
guł fiskalnych UE.

Komitet podkreśla tak-
że potrzebę odpowiedniego 
przygotowania polityki spój-
ności na przyjęcie nowych 

członków UE. KR wskazuje 
z jednej strony, że wszystkie 
regiony europejskie powin-
ny w przyszłości nadal kwa-
lifikować się do finansowa-
nia. Z drugiej zaś wiadomo, 
że w przypadku rozszerzenia 
UE może dojść do obniżenia 
średniej wysokości unijnego 
PKB na mieszkańca, co przy 
obecnych regułach mogłoby 
wykluczyć grupę regionów 
z możliwości korzystania 
z polityki spójności.

– Dlatego przedstawiamy 
dziś jasną propozycję odno-
wienia tej polityki, tak aby 
była ona silniejsza i lepiej 
przygotowana do sprostania 
nowym wyzwaniom i rosną-
cym dysproporcjom – pod-
kreślał przewodniczący Euro-
pejskiego Komitetu Regionów 
Vasco Alves Cordeiro.  ABO
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Opinię komitetu przegłosowano podczas sesji plenarnej, która 
odbyła się w Brukseli.

FO
T.

 A
RC

H
IW

U
M

Podczas spotkań w Brukseli Jacek Bogusławski z zarządu woje-
wództwa mówił o działaniach, jakie podejmujemy w Wielkopol-
sce w obszarze gospodarki wodorowej.

Wodór w Brukseli
Wielkopolska znalazła się 
wśród uczestników Euro-
pejskiego Tygodnia Wo-
doru, który odbywał się 
w dniach 20-24 listopada 
w Brukseli.

To największe coroczne 
wydarzenie poświęcone wo-
dorowi w Europie, którego 
współorganizatorami są Ko-
misja Europejska, stowarzy-
szenie Hydrogen Europe oraz 
Partnerstwo na rzecz Czyste-
go Wodoru. 

Europejski Tydzień Wodo-
ru 2023 zgromadził w stoli-
cy UE ponad 8000 uczestni-
ków. Na terenie brukselskiego 
EXPO zaprezentowano naj-
nowsze technologie wodoro-
we, elektrolizery i ogniwa pa-
liwowe, a także zasilane tym 
pierwiastkiem ciężarówki, sa-
moloty, autobusy i samocho-
dy. Warto podkreślić, że Wiel-
kopolska jako jedyny polski 
region znalazła się wśród 207 

wystawców i współwystaw-
ców reprezentujących firmy, 
instytucje naukowe, władze 
krajowe i regionalne, projek-
ty energetyczne.

Stojący na czele regionalnej 
delegacji Jacek Bogusławski 
z zarządu województwa wziął 
udział w licznych spotka-
niach, podczas których mó-
wił o działaniach, jakie po-
dejmujemy w Wielkopolsce 
w obszarze gospodarki wo-
dorowej. 

Województwo należy do 
krajowych liderów w zakre-
sie wdrażania technologii H2. 
Wielkopolska m.in. niedaw-
no przystąpiła do Hydrogen 
Europe – najbardziej repre-
zentatywnej sieci wodoru 
i ogniw paliwowych w Euro-
pie, liczącej ponad 500 człon-
ków, w tym ponad 38 euro-
pejskich regionów. Jesteśmy 
pierwszym regionem z Pol-
ski w tym gremium. ABO, BIWW

Nasza marka
Sześć firm z naszego re-
gionu otrzymało – za 
produkty i prowadzoną 
z sukcesem działalność na 
rynkach zagranicznych – 
certyfikat „Marka Wielko-
polska”.

Obradująca 14 listopada 
kapituła, złożona z samorzą-
dowców (w tym radnych wo-
jewództwa) i przedstawicie-
li Wielkopolskiej Rady Trzy-
dziestu, przyznała certyfikaty 
firmom, które spełniły kry-
teria merytoryczne i zdobyły 
odpowiednią liczbę punktów.

Są to: spółka SemCo za 
„Oleje tłoczone na zimno”, 
spółka P.P.H. WObit E.K.J. 
Ober za „Roboty mobil-
ne MOBOT”, spółka Mipa-
ma E.Z. Szafasz produkują-
ca „Ekologiczne przekąski na 
bazie polskich owoców, na-
sion i ziół pod brandem DIET 
FOOD”, Fabryka Maszyn 
Spożywczych SPOMASZ Ple-
szew za „Innowacyjny steryli-
zator rotacyjny”, spółka Com-
plet Chmielewscy oferująca 
„Complet Furniture meble 
tapicerowane” oraz spółka 
Garden Spot Int. za produkt 
„Moduł Pixel Garden”.

Laureaci certyfikatu „Mar-
ka Wielkopolska” mogą liczyć 
między innymi na wsparcie 
promocyjne samorządu wo-
jewództwa.   RAK

Od 20 lat jesteśmy razem
Wielkopolska i Brandenburgia świętowały w Poczdamie jubileusz dwóch  
dekad partnerskiej współpracy.

W oficjalnej uroczy-
stości, którą zor-
ganizowano 21 li-

stopada w poczdamskim Mu-
zeum Barberini, wzięli udział 
– na zaproszenie premiera 
Brandenburgii Dietmara Wo-
idke, marszałek Marek Woź-
niak i przewodnicząca sej-
miku Małgorzata Waszak-
-Klepka.

Oprócz samorządowców 
Wielkopolskę reprezento-
wali też rektorzy wyższych 
uczelni, prezesi i dyrektorzy 
instytucji współpracujących 
z niemieckim landem, a tak-
że osoby, które na przestrzeni 
lat przyczyniły się do rozwo-
ju kontaktów wielkopolsko-
-brandenburskich.

– Musimy tworzyć wspólną 
strategię na europejską przy-
szłość! Razem budować bez-
pieczeństwo dla naszych spo-
łeczeństw. Bezpieczeństwo 
energetyczne, klimatyczne 
oraz to związane z migracja-
mi wewnętrznymi i zewnętrz-
nymi – zaznaczył w wystąpie-
niu Marek Woźniak, nawią-
zując do najważniejszych glo-

balnych wyzwań, z którymi 
musimy się zmierzyć.

Z kolei premier Dietmar 
Woidke odniósł się do histo-
rii naszych relacji w szerszym 
kontekście zmian, które za-
szły w Europie Wschodniej 
w ostatnich 30 latach. Pod-

kreślił potrzebę rozwoju no-
wych obszarów współpracy, 
związanych np. z produkcją 
zielonego wodoru i utrzyma-
nia dobrych relacji również 
na poziomie rządów.

Dorobek partnerstwa obu 
regionów przedstawiono tak-

że podczas specjalnej oko-
licznościowej sesji landtagu 
Brandenburgii. W jej trakcie 
marszałek mówił, by „nie za-
pominając o przeszłości, pa-
trzeć w przyszłość i budo-
wać nowe scenariusze naszej 
współpracy”.

Przewodnicząca izby prof. 
Urlike Liedtke apelowała na-
tomiast, by wsłuchiwać się 
w siebie nawzajem każdego 
dnia: doceniać dziedzictwo 
kulturowe, uwzględniać od-
mienności i być dla siebie 
życzliwym.

Ponadto podczas spotkania 
szefów obu regionów, oprócz 
podsumowania dwóch dekad 
udanej współpracy, omówio-
no m.in. kwestię kontroli gra-
nicznych, gospodarki, kryzy-
su energetycznego oraz szan-
sy rozwoju technologii wodo-
rowych.

Na zakończenie wizyty 
wielkopolska delegacja od-
wiedziła Instytut Hasso-Platt-
ner na Uniwersytecie Pocz-
dam, oferujący unikatowy 
w Niemczech program stu-
diów z informatyki.  RAK
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Do pamiątkowego zdjęcia stanęli: przewodnicząca sejmiku 
Małgorzata Waszak-Klepka, marszałek Marek Woźniak, premier 
Dietmar Woidke i minister finansów Brandenburgii Katrin Lange.
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Przedstawiamy tematy, które radni 
poruszali w interpelacjach i zapytaniach 
podczas LVIII sesji sejmiku oraz w okresie 

międzysesyjnym.

Adam Bogrycewicz (PiS) interpelował w spra-
wach montażu przy drogach wojewódz-
kich urządzeń odstraszających dzikie 
zwierzęta oraz budowy ścieżki pieszo-
-rowerowej przy DW 182 z Lubasza do 
Miłkowa. Wspólnie z Markiem Sową zło-
żył też zapytanie dotyczące zabytkowej 
parowozowni w Pile.

Zofia Szalczyk (PSL) zgłosiła interpelacje 
związane z potrzebą budowy ścieżki pie-
szo-rowerowej przy DW 307 z Opaleni-
cy do Porażyna oraz wsparciem starań 
mieszkańców Smoszewa o powstanie 
takiej infrastruktury przy drodze krajo-
wej nr 36.

Marek Sowa (PiS) w swojej interpelacji po 
raz kolejny poruszył kwestię honorowa-
nia przez Koleje Wielkopolskie rocznych 
sieciowych biletów imiennych wystawia-
nych przez spółkę Polregio.

Marek Gola (PO) skierował do zarządu woje-
wództwa interpelację w sprawie dofinan-
sowania realizowanej przez powiat średz-
ki wschodniej obwodnicy Środy Wielko-
polskiej poprzez wybudowanie ronda łą-
czącego tę trasę z DW 432 w Ruszkowie.

Czesław Cieślak (PSL) interpelował w sprawie 
potrzeby inwestycji drogowych na DW 
473 w gminie Dąbie, podkreślając fakt 
600-lecia nadania praw miejskich Dąbiu 
oraz ruch związany z niedalekim byłym 
niemieckim obozem Kulmhof.

Ryszard Napierała (PSL) nawiązał w swojej 
interpelacji do uchwał podejmowanych 
przez rady gmin w Wielkopolsce, odno-
szących się do ewentualnego przesu-
nięcia terminów wejścia w życie ograni-
czeń wynikających z „uchwał antysmo-
gowych”.

Zofia Itman (PiS) wystosowała interpelacje 
w sprawach korekt kursowania pociągów 
na trasie Gniezno – Jarocin – Krotoszyn 
oraz likwidacji 5 par autobusów z Konina 
do Turku przez Władysławów, a także za-
pytanie o brak przedstawiciela samorządu 
województwa podczas wręczania nagród 
w konkursie chopinowskim w Żychlinie.

Andrzej Pichet (PO) w swoim wystąpieniu po-
dziękował za uruchomienie strony sejmi-
ku na Facebooku oraz wskazał na potrze-
bę zaistnienia sejmiku również w innych 
mediach społecznościowych.

Marek Woźniak (PO) poinformował radnych o 
planowanym na 17 grudnia na terenie MTP 
– w ramach obchodów kolejnej rocznicy 
wybuchu Powstania Wielkopolskiego – 
koncercie „Wielkopolska gra dla muzeum”. 

Marzena Wodzińska (PO) w pisemnym zapyta-
niu złożonym w okresie międzysesyjnym 
poruszyła kwestię zezwoleń dotyczących 
zbierania odpadów wydanych na rzecz 
spółki S4F. ABO

SEJMIKOWE PYTANIA
t

Poinformują od stycznia?
Jest szansa, że już niedługo 
rozpoczną działalność lo-
kalne punkty informacyj-
ne funduszy europejskich 
w czterech wielkopolskich 
miastach. 

W listopadzie sejmik przy-
jął uchwałę dotyczącą trybu 
wyłonienia podmiotów, które 
poprowadzą takie placówki.

Sejmik ponownie zajmował 
się tą kwestią ze względu na 
wcześniejsze problemy pro-
ceduralne. Dodatkowo udało 
się uzgodnić z ministerstwem, 
że oprócz punktów w Kaliszu, 
Koninie i Pile będzie funkcjo-
nował również ich odpowied-
nik w Lesznie, o co m.in. za-
biegali radni. – To naprawdę 

dobra wiadomość dla miesz-
kańców subregionu leszczyń-
skiego – mówiła podczas sesji 
Zofia Szalczyk (PSL), dzięku-
jąc za podjęcie starań, które 
doprowadziły do uruchomie-
nia dodatkowej placówki.

Jak poinformowali podczas 
posiedzenia Komisji Strate-
gii Rozwoju Regionalnego 
i Współpracy Międzynaro-
dowej przedstawiciele De-
partamentu Polityki Regio-
nalnej UMWW, jest szansa, 
że jeżeli procedurę konkurso-
wą uda się przeprowadzić bez 
zakłóceń, działalność lokal-
nych punktów będzie mogła 
rozpocząć się już w styczniu 
2024 roku.  ABO

O polityce społecznej
Jakie ważne działania w za-
kresie polityki społecznej 
będą podejmowane przez 
województwo w 2024 roku? 

Rozmawiali o tym człon-
kowie sejmikowej Komisji 
Rodziny i Polityki Społecz-
nej, analizując projekty bu-
dżetu i WPF oraz zapozna-
jąc się z informacją na temat 
działalności wielkopolskich 
ośrodków adopcyjnych.

Projekty dofinansowane 
ze środków unijnych, a ko-
ordynowane przez Regional-
ny Ośrodek Polityki Społecz-
nej w Poznaniu, omówił jego 
dyrektor Grzegorz Grygiel. 
Jednym z nich jest kontynu-
acja (choć na razie w nieco 

mniejszym zakresie) działal-
ności centrów integracji cu-
dzoziemców. Innym – Wiel-
kopolskie Centrum Teleopie-
ki – działania skierowane do 
seniorów (specjalne opaski, 
teleporady, granty dla JST 
rozwijających system usług 
senioralnych). 

Kolejnym dużym przed-
sięwzięciem, w które zaan-
gażowane są wszystkie wiel-
kopolskie powiaty, jest pro-
jekt dotyczący deinstytucjo-
nalizacji pieczy zastępczej. 
A rzecz dotyczy ponad 5 ty-
sięcy młodych Wielkopolan 
przebywających bądź w insty-
tucjach opiekuńczych, bądź 
w rodzinach zastępczych. ABO

Przymiarki do budżetu
Radni rozpoczęli w listopadzie pracę nad finansami województwa na 2024 rok.

27 listopada podczas 
sesji sejmiku rad-
ni przeanalizowali 

w pierwszym czytaniu zało-
żenia do budżetu wojewódz-
twa na 2024 r. oraz wielolet-
niej prognozy finansowej re-
gionu. Dochody w wysokości 
2,8 mld zł, wydatki na pozio-
mie 3,3 mld zł oraz deficyt 
wynoszący 462 mln zł – to 
najważniejsze liczby zapisa-
ne w tym projekcie.

Kurs na inwestycje
Prezentując dokument 15 li-
stopada podczas konferencji 
prasowej w UMWW, marsza-
łek Marek Woźniak podkre-
ślił, że projekt budżetu jest sa-
tysfakcjonujący, bo skoncen-
trowany na realizacji celów 
ważnych dla regionu.

– Budżet ma charakter pro-
inwestycyjny, wydatki mająt-
kowe sięgną 42 proc. Wśród 
priorytetów są tradycyjnie 
drogi i kolej, ochrona zdro-
wia, projekty rozwijające edu-
kację – wymieniał marszałek.

– Wciąż trzymamy kurs na 
inwestycje. Wydatki mająt-
kowe są istotne, bo tworzy-
my coś, co funkcjonuje i jed-
nocześnie ułatwia nam dalsze 
gospodarowanie. W 2024 r. 
rozpoczynamy kilka dużych 
projektów, które chcemy za-
kończyć szybko, w ciągu 
2-3 lat – tłumaczyła dzienni-
karzom (15 listopada) i rad-
nym z kilkunastu komisji 
(między 20 a 24 listopada) 
skarbnik województwa El-
żbieta Kuzdro-Lubińska.

Na przedsięwzięcia dro-
gowe zaplanowano łącznie 
511 mln zł. Będą to wydat-
ki związane m.in. z budową 
obwodnic Rogoźna, Kościa-
na i Szamotuł. 350 mln zł 
przeznaczono na dofinanso-
wanie wojewódzkich kole-
jowych przewozów pasażer-
skich, a 245 mln zł zapisano 

w budżecie regionu na 2024 r. 
na wydatki inwestycyjne 
w ochronie zdrowia.

Dotacje podmiotowe dla 
23 marszałkowskich instytu-
cji kultury wyniosą w przy-
szłym roku 182 mln zł. Kon-
tynuowana będzie budowa 
Muzeum Powstania Wielko-
polskiego 1918-1919. Łącz-
ne nakłady na ten cel mają 
wynieść 376 mln zł, z czego 
122,5 mln zł zakontraktowa-
no na 2024 r.

W projekcie budżetu zapi-
sano też 47 mln zł na przebu-
dowę dawnego szpitala dzie-
cięcego przy ul. Nowowiej-
skiego w Poznaniu, gdzie za-
planowano siedzibę Ośrodka 
Doskonalenia Nauczycieli 
i Publicznej Biblioteki Peda-
gogicznej.

Te dane nie budziły wąt-
pliwości radnych, ale inaczej 
oceniono wpływy do budżetu 
z podatku CIT.

Spór o CIT
Skarbnik województwa poin-
formowała, że Wielkopolska 
nie otrzyma od Ministerstwa 
Finansów kwoty 278,3 mln 
zł wynikającej z korekty do-
chodów pochodzących z CIT 

(w 2022 r. województwo do-
stało z resortu równe transze 
z tego podatku oszacowane 
według prognoz, a rzeczywi-
ste wpływy z CIT były wyższe 
o wspomniane 278,3 mln zł).

– Niestety, podobnie jak 
Mazowsze i Dolny Śląsk, nie 
otrzymaliśmy nawet złotów-
ki, choć z danych wynika, że 
Wielkopolska jest najlepiej 
rozwijającym się regionem, 
o największym wzroście CIT 
– tłumaczył 15 listopada Ma-
rek Woźniak.

„Czy województwo zosta-
ło skrzywdzone przez rzą-
dzących?” – pytał na sesji 
przewodniczący klubu PiS 
Zbigniew Czerwiński i w od-
powiedzi pokazał wykresy 
wskazujące na coraz wyższe 
z roku na rok dochody z CIT, 
wpływające do budżetu wo-
jewództwa. Następnie pod-
sumował: – Nieprzyzwoicie 
jest narzekać na wzrost do-
chodów, bo od wielu lat nie 
mieliśmy takich danych.

10 poprawek
Najwięcej korekt zapropono-
wali radni PiS. Adam Bogry-
cewicz zawnioskował o pilo-
tażowe programy: propago-

wania myśli Stanisława Sta-
szica oraz wsparcia rzemiosła 
w subregionie pilskim. Ro-
bert Popkowski zgłosił kom-
pleksową termomoderni-
zację Szkoły Podstawowej 
w Starym Mieście. Marek 
Sowa zaproponował: wydat-
ki na leczenie niepłodności 
metodami naturalnymi, ulgę 
na przewóz rowerów koleją 
dla dużych rodzin, realizację 
ścieżki rowerowej Karśnice 
– Czacz oraz opracowanie 
dokumentów na termomo-
dernizację WSZ w Lesznie. 
Z kolei Zbigniew Czerwiński 
zaapelował o przygotowa-
nie uroczystej sesji sejmiku 
w Środzie Wlkp. oraz uczcze-
nie w 2024 r. abp. A. Barania-
ka i hr. W. Zamoyskiego.

Skąd wziąć na to pienią-
dze? Według PiS, likwidując 
np. program in vitro, ogra-
niczając rezerwy, wydatki na 
promocję województwa i za-
dania statutowe. 

Ponadto Filip Kaczmarek 
z PO wnioskował o prze-
niesienie redakcji „Monito-
ra Wielkopolskiego” w ra-
mach struktur UMWW. Sej-
mik rozpatrzy te poprawki 
w grudniu.  RAK
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Skarbnik województwa Elżbieta Kuzdro-Lubińska zaprezentowała radnym, jak co roku, założenia 
najważniejszych dokumentów finansowych w regionie.
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Wicemarszałek Krzysztof Grabowski
– odpowiedział Mirosławie Rutkowskiej-Krupce 
na interpelację w sprawie uwzględnienia w wy-
datkach budżetu województwa na 2024 rok do-
tacji na budowę dróg dojazdowych do gruntów 
rolnych na terenie gminy Wyrzysk. Napisał, że 

zasady udzielania dotacji ze środków budżetu województwa 
przeznaczanych na zadania związane z ochroną gruntów rol-
nych, w tym na budowę lub przebudowę dróg dojazdowych 
do gruntów rolnych, uregulowane są uchwałą zarządu woje-
wództwa z 14 października 2022 roku. Są one doskonale znane 
gminie Wyrzysk, albowiem w latach poprzednich gmina ko-
rzystała z takiej dotacji. Zgodnie z brzmieniem ww. uchwały, 
gmina, chcąc skorzystać w 2024 roku z dotacji na budowę dróg 
dojazdowych do gruntów rolnych, powinna do końca listo-
pada złożyć w Departamencie Gospodarki Mieniem Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Wielkopolskiego stosowny 
wniosek wraz z wymaganymi załącznikami.

Członek zarządu województwa Paulina Stochniałek
– odniosła się do interpelacji Zofii Szalczyk 
w  sprawie organizacji przez centra wsparcia 
rzemiosła, kształcenia dualnego i zawodowego 
na terenie całego województwa wielkopolskie-
go inicjatywy pt. „Noc zawodowców”. Przekazała 

najważniejsze informacje dotyczące kwestii organizacyjnych 
i liczby osób uczestniczących w wydarzeniu. Odpowiedź na 
złożoną interpelację zawierała także dane instytucji oświa-
towych, szkół i pracodawców zaangażowanych w realizację 
„Nocy zawodowców” oraz przykłady szeregu zaplanowanych 
atrakcji, których celem była promocja kształcenia zawodowe-
go w regionie.

Członek zarządu województwa Jacek Bogusławski
– przekazał Marzenie Wodzińskiej, że marsza-
łek województwa wielkopolskiego nie udzielił 
S4F Service for Foundries sp. z o.o. żadnego ze-
zwolenia na gospodarowanie odpadami oraz nie 
prowadzi kontroli w zakresie działalności spółki. 

Decyzją z dnia 12.09.2023 r. odmówiono dokonania zmiany 
zezwolenia na zbieranie odpadów na terenie nieruchomości 
w Gostyniu. Zezwolenie to wydał starosta gostyński w 2013 
roku. Decyzja nie jest jednak ostateczna, gdyż spółka złoży-
ła odwołania do ministra klimatu i środowiska. Jednocześnie 
marszałek prowadzi odrębne postępowanie w sprawie udzie-
lenia S4F Service for Foundries sp. z o.o. nowego zezwolenia 
w ww. zakresie. Niezależnie od powyższego, marszałek pro-
wadzi dwa postępowania dotyczące składowiska odpadów 
innych niż niebezpieczne i obojętne, w których pełnomocni-
kiem wnioskodawcy jest prezes zarządu S4F Service for Fou-
ndries sp. z o.o.

Dyrektor Departamentu Kultury UMWW  
Włodzimierz Mazurkiewicz
– w imieniu marszałka województwa odpowie-
dział na interpelację Filipa Kaczmarka w spra-
wie wynagrodzeń pracowników samorządo-
wych instytucji kultury. Poinformował, że pro-

jekt budżetu województwa wielkopolskiego na 2024 rok 
uwzględnia 10-procentowe podwyżki wynagrodzeń od 
1.01.2024 r.

Dyrektor Biura Ochrony Informacji Niejawnych  
i Zarządzania Kryzysowego UMWW  
Elżbieta Ruta-Solarska
– odpowiedziała z upoważnienia marszałka na 
zapytanie Adama Bogrycewicza dotyczące prze-
prowadzenia audytu budynków w zasobie samo-

rządu województwa i jednostek podległych pod względem 
przydatności na cele schronów dla ludności. Poinformowała, 
że jedynym budynkiem, w którym przeprowadzono taki au-
dyt (w październiku 2022 r.), jest budynek Zespołu Parków 
Krajobrazowych Województwa Wielkopolskiego – Ośrodka 
Edukacji Przyrodniczej w Lądzie. Jednocześnie ustalono, że 
piwnice pałacu w Lewkowie, wchodzącego w skład Muzeum 
w Lewkowie – Zespołu Pałacowo-Parkowego, zostały w 2022 
roku ujęte przez Państwową Straż Pożarną w spisie miejsc 
mogących służyć jako schron na terenie gminy Ostrów Wiel-
kopolski. Z kolei po wizytacji PSP w 2022 r. w Teatrze im. Woj-
ciecha Bogusławskiego w Kaliszu stwierdzono, że budynek nie 
posiada przestrzeni na schrony dla ludności. Ponadto Wielko-
polskie Muzeum Niepodległości zarządza Przeciwatomowym 
Schronem dla Władz Miasta Poznania z okresu zimnej wojny, 
który jest udostępniony zwiedzającym w ramach prowadzo-
nej działalności merytorycznej.  ABO

ZARZĄD ODPOWIADA
t

Przedstawiamy wyciąg z odpowiedzi 
udzielonych na wcześniejsze interpelacje 

i zapytania radnych.

W dniach 6-8 listopada członko-
wie sejmikowej Komisji Gospo-
darki pojechali do szwedzkiego 
Göteborga, gdzie przyjrzeli się 
m.in. elementom ekosystemu 
gospodarki wodorowej. Zapo-
znali się tam z działaniami agen-
cji rozwoju regionu Göteborg, 
wspierającej „zielone” inicjaty-
wy i obejrzeli samowystarczalny 
energetycznie dom wodorowy. 
Odwiedzili też Szwedzkie Labora-
torium Transportu Elektrycznego 
SEEL i przeprowadzili rozmowy 
z przedstawicielami Stowarzysze-
nia Hydrogen Sweden, wspierają-
cego wykorzystanie wodoru. RAK

RADNI PODGLĄDAJĄ GOSPODARKĘ WODOROWĄ W SZWECJI
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Samorządowe wsparcie dla NGO
Sejmik uchwalił przyszło-
roczny oraz wieloletni (na 
lata 2024-2028) program 
współpracy z organizacja-
mi pozarządowymi.

Jak co roku samorząd woje-
wództwa planuje współpracę 
z działającymi w Wielkopol-
sce NGO-sami, w tym prze-
kazywanie im pomocy fi-
nansowej na określone dzia-
łania. W listopadzie związane 
z tymi założeniami dokumen-
ty zaopiniowały najpierw sej-
mikowe komisje, a następnie 
wszyscy radni.

Pod obrady sejmiku trafił 
zarówno program roczny (na 

2024 r.), jak i wieloletni (na 
lata 2024-2028). Jednocześ-
nie radni zapoznali się też ze 
sprawozdaniami z przepro-
wadzonych konsultacji z za-
interesowanymi podmiotami, 
w tym ze zgłoszonymi pro-
pozycjami poprawek (część 
z nich przyjęto).

Jakie są efekty tych prac? 
Na co mogą liczyć organiza-
cje pozarządowe oraz inne 
podmioty z Wielkopolski 
prowadzące działalność po-
żytku publicznego?

Do NGO-sów trafi więcej 
pieniędzy, niż w poprzednich 
latach. W dokumencie zna-

lazł się zapis, że na tę współ-
pracę w 2024 r. przewidziano 
kwotę „nie niższą niż 28 mln 
zł”, w tym przynajmniej 25 
mln zł będzie wydatkowane 
w ramach umów jednorocz-
nych.

Obowiązują dwa rodza-
je umów. Pierwszy, najczęś-
ciej spotykany, to wspieranie 
realizacji zadań publicznych 
(organizacje dostają dofinan-
sowanie do swoich działań). 
Drugi polega na powierzaniu 
wykonywania zadań publicz-
nych (samorząd je w całości 
finansuje) – ta forma dotyczy 
głównie wspomagania szko-

lenia sportowego młodzieży 
i wieloletnich umów zawie-
ranych z wyspecjalizowanymi 
podmiotami.

Pieniądze dzielone są na 
podstawie otwartych konkur-
sów ofert przeprowadzonych 
w poszczególnych sferach ak-
tywności NGO oraz w formie 
tzw. małych grantów. Lista 
wymienionych priorytetów 
jest długa i obejmuje m.in.: 
kulturę i ochronę zabytków, 
ekologię, sport i turystykę, 
ratownictwo wodne, szero-
ko rozumianą politykę spo-
łeczną, rozwój społeczeństwa 
obywatelskiego.  RAK

Zmiany, zmiany, zmiany…
Listopadowa sesja przyniosła kilka personalnych roszad w sejmiku: mandat objął 
nowy radny, wybrano dwóch przewodniczących komisji.

Podczas sesji sejmiku, 
która odbyła się 27 li-
stopada, zapadły trzy 

istotne decyzje personalne.
Pierwsza z nich miała zwią-

zek z obsadzeniem wolnego 
miejsca w sejmiku, które po-
wstało po niedawnym odej-
ściu z tego gremium Henryka 
Szopińskiego (w październi-
kowych wyborach został wy-
brany na posła). Na począt-
ku sesji przewodnicząca sej-
miku Małgorzata Waszak-
-Klepka odczytała stosowne 
postanowienie komisarza 

wyborczego, w myśl które-
go mandat obejmuje kolejny 
kandydat z największą licz-
bą głosów z pilskiej listy KO 
w ostatnich wyborach samo-
rządowych. Tym zaś okazał 
się Jacek Bogusławski, który 
od początku obecnej kadencji 
pracuje jako członek zarządu 
województwa.

Nowy radny złożył ślubo-
wanie, a przewodnicząca sej-
miku wręczyła mu symbolicz-
ny mandat oraz legitymację.

Kolejne zmiany również 
wiązały się z opuszczeniem 

sejmiku przez Henryka Szo-
pińskiego, który wcześniej 
był przewodniczącym Ko-
misji Kultury. Na to wakują-
ce stanowisko klub PO zgłosił 
Ewę Panowicz. Z kolei rad-
ni PiS (wcześniej przegłoso-
wując w tej sprawie specjalne 
stanowisko Komisji Kultury) 
wysunęli kontrkandydaturę 
Marka Sowy. 

Sejmikowa większość wska-
zała na radną PO, za którą 
zagłosowały 24 osoby, przy 
7 przeciw i 4 wstrzymują-
cych się.

By objąć tę funkcję, wcześ-
niej Ewa Panowicz złożyła 
rezygnację z przewodnicze-
nia Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji. Na zwolnione przez 
nią miejsce klub PO wskazał 
swojego przedstawiciela An-
drzeja Picheta. Sejmikową 
uchwałę w sprawie wyboru 
przewodniczących i wice-
przewodniczących komisji 
stałych sejmiku (zawierającą 
nazwiska Panowicz i Picheta) 
poparło 26 radnych, 4 było 
przeciw, a 3 wstrzymało się 
od głosu.  ABO
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Mandat i legitymację radnego wręczyła Jackowi Bogusławskie-
mu przewodnicząca sejmiku Małgorzata Waszak-Klepka.
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Sejmik powierzył funkcje przewodniczących komisji radnym 
KO: Ewie Panowicz i Andrzejowi Pichetowi.
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Zawodowe innowacje

14 listopada w Centrum  
Wsparcia Rzemiosła, 
Kształcenia Dualnego 
i Zawodowego w Koninie 
podsumowano projekt do-
tyczący nowoczesnej edu-
kacji.

Podczas konferencji omó-
wiono rezultaty międzynaro-
dowych działań pod hasłem: 
„Innowacyjne kształcenie 
i szkolenie zawodowe w Wiel-
kopolsce wschodniej w kon-
tekście transformacji energe-
tycznej”. To dwuletnie przed-
sięwzięcie, w które oprócz 
CWRKZiU w Koninie (insty-
tucji samorządu wojewódz-
twa), zaangażowana jest też 
Sieć Badawcza Łukasiewicz 
oraz Furim Institut w Oslo.

W spotkaniu uczestniczyła 
m.in. przewodnicząca sejmi-
ku Małgorzata Waszak-Klep-
ka, która podkreśliła, jak waż-
ne są kształcenie i szkolenie 

zawodowe w odniesieniu do 
aktualnych potrzeb rynku 
pracy, aktywizacja młodych, 
poszerzanie ich kompetencji 
zawodowych, a także propa-
gowanie rzemiosła.

– Projekt zakończy się 31 
grudnia, jednak już dziś moż-
na mówić o jego wymiernych 
rezultatach, czyli upowszech-
nianiu i wdrażaniu współ-
pracy pomiędzy pracodaw-
cami i szkołami – mówiła 
Małgorzata Waszak-Klepka.  
– To dobry czas dla kształ-
cenia i szkolenia zawodowe-
go. Zaczynamy doceniać pre-
stiż przygotowania do zawo-
du. Świat się zmienia, stawia 
przed nami nowe wyzwania, 
potrzebujemy specjalistów. 
To dobry kierunek również 
w odniesieniu do transforma-
cji w edukacji, która pomaga 
lepiej zrozumieć możliwości 
i aspiracje młodych.  RAK

Z REGIONU

Te inicjatywy warto promować
7 listopada na MTP ogło-
szono zwycięzców konkur-
su pn. „Działania proeko-
logiczne i prokulturowe 
w ramach strategii rozwoju 
województwa wielkopol-
skiego”.

Konkurs jest organizowany 
przez samorząd wojewódz-
twa od 2000 r. Ma populary-
zować lokalne, proekologicz-
ne pomysły oraz zachowania 
zmierzające do poprawy ja-
kości powietrza i właściwej 
gospodarki odpadami. Po-
nadto aktywizuje małe spo-
łeczności i promuje działania 
o znaczeniu kulturowym i hi-
storycznym, nawiązujące do 
tradycji.

– Wszystkie wyróżnio-
ne dziś inicjatywy zmieniają 
otaczającą nas wielkopolską 
rzeczywistość na lepsze, po-
prawiając klimat i dostępność 
do dóbr kultury, a co jeszcze 
ważniejsze, integrują miesz-
kańców – mówił podczas 
uroczystej gali Jacek Bogu-
sławski z zarządu wojewódz-
twa, przewodniczący kapitu-
ły, który w towarzystwie rad-
nych z sejmikowej Komisji 
Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej nagrodził 
zwycięzców.

W tegorocznej edycji kon-
kursu wyróżniono prawie 100 
projektów. Zwycięzcy otrzy-
mali nagrody pieniężne i dy-
plomy, ufundowane przez sa-

morząd województwa oraz 
Wojewódzki Fundusz Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Poznaniu.

W kategorii pomysłów pro-
ekologicznych kapituła doce-
niła m.in. Szkołę Podstawową 
w Kuklinowie za projekt „Bo-
cianie gniazdo”, Stowarzysze-
nie „Pysząca – razem i dla 
wszystkich” za przedsięwzię-
cie „Insekt Home – warszta-
ty budowy domków dla owa-
dów” czy inicjatywę „Szycia 
woreczków z firan dla miesz-
kańców”, realizowaną przez 
„Pomocną Dłoń” w Śremie.

Nie mniej ciekawie brzmi 
też projekt Urzędu Miejskie-
go w Grodzisku Wlkp., pole-
gający na stworzeniu systemu 
służącego do odprowadzania 
ciepła z szaf serwerowych 

w celu zminimalizowania zu-
życia prądu przez klimatyza-
cję potrzebną do chłodzenia 
serwerów.

Za działania prokulturowe 
nagrodzono np. Pobiedziski 
Ośrodek Kultury za „Folklor 
to nie obciach”, Muzeum Zie-
mi Nadnoteckiej w Trzciance 
za pomysł „Muzycznie ślada-
mi Tatarów” czy Koło Gospo-
dyń Wiejskich w Moszczan-
ce za „EtnoMuzeum w Starej 
Oborze”.

Intrygujący jest też pro-
jekt „Śpiewające Akware-
le” z Muzeum Ziemi Kępiń-
skiej w Kępnie, popularyzu-
jący poprzez warsztaty sztukę 
współczesną. 

Pełna lista laureatów jest 
dostępna na stronie www.
umww.pl.  RAK
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Zwycięzcy konkursu otrzymali nagrody pieniężne oraz dyplomy.
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Małgorzata Waszak-Klepka otrzymała od organizatorów po-
dziękowanie za wsparcie projektu.

Bez agresji
Samorząd województwa 
włączył się w akcję mają-
cą zapobiegać stosowaniu 
przemocy.

Co roku 25 listopada 
w „Międzynarodowym dniu 
eliminacji przemocy wobec 
kobiet” startuje światowa ak-
cja „16 dni przeciw przemo-
cy ze względu na płeć”. Po raz 
czwarty instytucje samorzą-
du województwa włączyły się 
w nią z kampanią #MakeLo-
venotprzemoc. 

– Jej celem jest podnosze-
nie świadomości na temat 
tego, czym jest agresja, jakie 
są jej formy, a także, gdzie 
szukać wsparcia – informuje 
Paulina Stochniałek z zarządu 
województwa.

W Wielkopolsce akcję ko-
ordynuje Regionalny Ośrodek 
Polityki Społecznej w Pozna-
niu, a wiele instytucji w ca-
łym województwie włącza się 
w nią z własnymi inicjatywa-
mi.

– Dzięki zaangażowaniu 
instytucji w mediach spo-
łecznościowych i rozmaitym 
przedsięwzięciom dziesiątki 
mieszkańców i mieszkanek 
naszego regionu poszerza 
swoją wiedzę i podnosi świa-
domość na temat tego, czym 
jest przemoc i gdzie uzyskać 
potrzebną pomoc – mówi 
Marta Mazurek, pełnomoc-
niczka marszałka ds. równego 
traktowania i koordynatorka 
akcji.  RAK

Kultura w pełnym blasku
Zakończono ważne inwestycje w samorządowych instytucjach w Kaliszu i Winnej Górze.

1 grudnia odbyło się uro-
czyste podsumowanie in-
westycji zrealizowanych 

w dwóch instytucjach kultu-
ry samorządu województwa: 
w Winnej Górze i Kaliszu.

W Pałacu Generała Dą-
browskiego w Winnej Górze 
otwarto zmodernizowany bu-
dynek stajni i wozowni. Koszt 
tej przebudowy (zmieniają-
cej obiekty warsztatowo-ma-
gazynowe w salę wielofunk-
cyjną, przestrzeń gastrono-
miczną i biurową) wyniósł 
4,5 mln zł.

– Modernizacja stajni i wo-
zowni to realizacja pierw-
szego etapu zaplanowanych 
zmian infrastrukturalnych 
w Winnej Górze. To jedno-
cześnie krok w stronę naj-
ważniejszego przedsięwzię-
cia inwestycyjnego tej insty-
tucji, jakim jest moderniza-
cja pałacu i realizacja w jego 
przestrzeniach wystawy stałej 
poświęconej generałowi J.H. 
Dąbrowskiemu, prekursorom 
pracy organicznej oraz histo-
rii obecnego pałacu – mówi 
marszałek Marek Woźniak.

Uroczystość była połączona 
z wernisażem wystawy „Ge-

nerał sam się broni”, poświę-
conej życiu patrona instytu-
cji. Zwiedzający winnogórską 
wystawę w nowych przestrze-
niach zostają zaproszeni do 
odkrywania ciekawego życio-
rysu generała, przedstawione-
go w formie nawiązującej pla-
stycznie do gry planszowej.

Tego samego dnia symbo-
licznie zakończono projekt 
pn. „Kompleksowa konser-
wacja i modernizacja Muze-
um Okręgowego Ziemi Kali-
skiej”. Remont w tej marszał-

kowskiej instytucji kultury 
objął w latach 2017-2023 jej 
wszystkie oddziały: budynek 
główny, Rezerwat Archeolo-
giczny w Kaliszu-Zawodziu 
oraz Dworek Marii Dąbrow-
skiej w Russowie. Warte po-
nad 31,5 mln złotych pra-
ce sfinansowano po połowie 
z budżetu województwa i ze 
środków unijnych. 

W budynku głównym mu-
zeum przy ul. Kościuszki 12 
w Kaliszu wykonano remont 
generalny, który objął odno-

wienie elewacji, utworzenie 
nowych magazynów, nowych 
wystaw stałych i zakup wypo-
sażenia. W kaliskim muzeum 
dostępna jest teraz wystawa 
sztuki i grafiki, ekspozycja 
związana z kaliskim malar-
stwem oraz sala Tadeusza Ku-
lisiewicza ze zrekonstruowa-
ną pracownią artysty. Znaj-
dziemy tu również m.in. zbiór 
kaliskich sreber oraz wystawę 
prezentującą historię Kalisza.

Podczas kaliskiej uroczy-
stości kończąca pracę dy-

rektor muzeum Sylwia Ku-
charska odebrała z rąk sej-
mikowych radnych Andrze-
ja Picheta i Andrzeja Plichty 
odznakę honorową „Za za-
sługi dla województwa wiel-
kopolskiego”.

Wymienione inwestycje 
są kolejnymi z zakończo-
nych w ostatnim czasie istot-
nych przedsięwzięć w insty-
tucjach kultury podległych 
samorządowi wojewódz-
twa. Warto przypomnieć, że 
od kilku miesięcy do grania 

w swojej siedzibie powrócił 
Teatr Wielki w Poznaniu, bo 
zakończyła się warta aż 40 
mln zł kompleksowa prze-
budowa głównej sceny. Mu-
zeum Pierwszych Piastów na 
Lednicy natomiast od ubie-
głego roku chlubi się nowym 
budynkiem, który powstał za 
28 mln zł. Nieco wcześniej do 
swojej nowej siedziby (zaada- 
ptowanej kosztem 22 mln zł) 
przy ul. Taczaka w Poznaniu 
wprowadził się Polski Teatr 
Tańca.  ABO
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Po zakończeniu remontu od 2 grudnia można już oglądać nowe wystawy stałe 
w kaliskim muzeum.

W zmodernizowanej stajni i wozowni w Winnej Górze można w ciekawej formie 
poznać życiorys generała J.H. Dąbrowskiego.
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Nigdy wojny

Do 30 kwietnia 2024 r. w Mu-
zeum Martyrologicznym 
w  Żabikowie można obej-
rzeć wystawę pt. „Nigdy woj-
ny. Tematyka martyrologicz-
na w twórczości Józefa Go-
sławskiego”. W tym roku mija 
60 lat od śmierci tego wybit-
nego artysty, rzeźbiarza i me-
daliera oraz 67 lat od odsło-
nięcia jego dzieła – pomni-
ka „Nigdy wojny”, poświęco-
nego ofiarom niemieckiego 
obozu karno-śledczego w Ża-
bikowie. Tworzył nie tylko 
pomniki, ale też rzeźby por-
tretowe, karykatury, rysunki 
i małe formy: medale czy nu-
mizmaty.

Śladami żydów

Muzeum Okręgowe w Lesz-
nie i miejscowe Towarzystwo 
Przyjaciół Muzeum Okręgo-
wego wydały kolejną publi-
kację. To opowieść o gminie 
żydowskiej w  tym mieście 
według wspomnień Fritza 
Scherbela – wydawcy ksią-
żek, urodzonego tu w 1890 r. 
Książeczka wzbogacona o ko-
mentarz, fotografie, mapy, 
podtytuły i  opisy wspomi-
nanych przez autora miejsc 
w Lesznie jest swoistym prze-
wodnikiem po dawnej dziel-
nicy żydowskiej.

Przygotuj ozdobę

Centrum Kultury i Sztuki w Ka-
liszu zaprasza dzieci (od 6 lat) 
i dorosłych na warsztaty trady-
cyjnych ozdób świątecznych. 
Zajęcia odbędą się 16 grudnia 
w siedzibie CKiS w godz. 10-
-12. Poprowadzi je Honorata 
Majorowicz-Dahlke, twórczy-
ni ludowa z Kalisza. Uczestni-
cy zajęć będą rysować i wy-
cinać, składać i kleić ozdoby 
świąteczne z  papieru i  z  bi-
buły. Własnoręcznie wykona-
ne gwiazdki, bombki, kwiaty, 
łańcuchy, koszyczki czy figur-
ki zwierząt ozdobią domowe 
choinki.  RAK

POLECAMY
t

Osiedle  
z wodorem

9 listopada podpisa-
no umowę, dzięki której 
w Śremie rozpocznie się re-
alizacja pionierskiego pro-
jektu kotłowni wodorowej, 
dostarczającej ciepło do 
195 nowych mieszkań. 

Projekt osiedla przy ul. 
Farnej w Śremie opracowuje 
Con-Project we współpracy 
z SES Hydrogen Energy w ra-
mach inwestycji Śremskiego 
TBS i gminy Śrem. Ma tu po-
wstać pierwsza w Polsce kot-
łownia wodorowa dla budyn-
ków mieszkalnych wraz z całą 
infrastrukturą, np. instalacją 
fotowoltaiczną. Mieszkańcy 
mają się wprowadzić do no-
wych domów w 2026 r.

– W Japonii widzieliśmy 
osiedla wykorzystujące wo-
dór jako element miksu ener-
getycznego, ale były one pro-
totypowe – mówił marszałek 
Marek Woźniak, gratulując 
władzom gminy odważnej 
decyzji. – Mam nadzieję, że 
Śrem stanie się dobrym przy-
kładem dla innych, zwłasz-
cza w obliczu postępujących 
zmian klimatu i konieczno-
ści przechodzenia na nisko 
bądź zeroemisyjne źródła 
energii.

W wydarzeniu, na za-
proszenie burmistrza Śre-
mu Adama Lewandowskie-
go i prezesa TBS Wiesława 
Małaszniaka, uczestniczyli 
też przewodnicząca sejmiku 
Małgorzata Waszak-Klepka, 
wiceprzewodniczący Marek 
Gola oraz Jacek Bogusławski 
z zarządu województwa.  RAK

Trenują  
nie tylko sumo

375 tys. zł z budżetu woje-
wództwa wesprze budowę 
Europejskiego Centrum 
Szkolenia Sumo i Japoń-
skich Sportów Walki.

Umowę o dofinansowanie 
obiektu podpisali 20 listopada 
w UMWW w Poznaniu mar-
szałek Marek Woźniak i bur-
mistrz Krotoszyna Franciszek 
Marszałek.

To pierwszy taki ośro-
dek w Polsce. Będzie w nim 
można trenować nie tylko 
sumo, ale także inne japoń-
skie sztuki walki – judo, kara-
te, aikido, kendo oraz ju-jitsu. 
W centrum, zlokalizowanym 
u zbiegu ul. Sportowej i Spar-
tańskiej, planuje się również 
organizację zgrupowań kadr 
narodowych, seminariów tre-
nerskich i sędziowskich.

Inwestycja obejmuje bu-
dowę glinianej areny (tzw. 
dohyo) do walk z zadasze-
niem na konstrukcji drew-
nianej w tradycyjnej azjaty-
ckiej czterospadowej formie 
dachu łamanego.

– Wielu gości z Japonii od-
wiedza Krotoszyn i mamy na-
dzieję, że takie miejsce po-
zwoli nam wzmocnić naszą 
relację z tym krajem, której 
celem jest również budowa-
nie współpracy gospodarczej. 
Japończycy z pewnością do-
cenią tę inwestycję – podkre-
śla Marek Woźniak. 

Krotoszyn nazywany jest 
polską stolicą sumo. W 2024 
roku miasto będzie organiza-
torem mistrzostw świata w tej 
dyscyplinie.  RAK

Co tradycyjnego 
na wigilię?

Jak – pozostając w zgodzie 
z regionalną wielkopolską 
tradycją – przygotować się 
kulinarnie na nadchodzą-
ce święta?

Odpowiedź na to pytanie 
poznają uczestnicy organi-
zowanego po raz drugi przez 
samorząd województwa fina-
łu konkursu „Wielkopolskie 
Smaki Wigilijne”. Odbędzie 
się on 16 grudnia podczas 
jarmarku bożonarodzenio-
wego w Choczu w powiecie 
pleszewskim. Przekonamy się 
wówczas, które z kół gospo-
dyń wiejskich z naszego re-
gionu zaproponują najlepsze 
świąteczne potrawy w dwóch 
kategoriach: wytrawne i na 
słodko.

– Magiczny okres świątecz-
nych przygotowań to czas po-
wrotu do wielopokolenio-
wych zwyczajów, sięgnięcia 
pamięcią do lat dziecięcych 
i przypomnienia wyjątko-
wych potraw i smakołyków 
przygotowywanych przez na-
sze babcie na wigilijne stoły 
– reklamuje samorządową 
inicjatywę wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski.  ABO

Biegiem po nagrody

Grand Prix Wielkopolski 
w Półmaratonie to czter-
naście biegów. Ich najlepsi 
uczestnicy zostali nagro-
dzeni 25 listopada w Po-
znaniu.

Realizowany przez Szkol-
ny Związek Sportowy „WIEL-
KOPOLSKA”, a finansowany 
przez samorząd wojewódz-
twa cykl ma na celu promo-
wanie zdrowego stylu ży-
cia i propagowanie biegów 
wśród osób w każdym wie-
ku. Do Grand Prix zaliczane 
są półmaratony w: Ostrowie, 
Poznaniu, Kole, Mogilnie/
Trzemesznie, Tarnowie Pod-
górnym, Grodzisku Wlkp. 
Pobiedziskach, Kaliszu, Pile, 
Dziekanowicach/Gnieźnie, 
Zbąszyniu, Szamotułach, 
Wągrowcu/Skokach, Koś-
cianie.

Warunkiem sklasyfikowa-
nia jest ukończenie minimum 
siedmiu z tych biegów, a do 
końcowego rezultatu liczy się 
siedem najlepszych czasów 
uzyskanych przez danego za-
wodnika. Nagrody przyzna-
wane są w kilkunastu kate-
goriach (z podziałem na płeć 
i wiek), jednak najważniejsze 
z nich to kategorie open ko-
biet i mężczyzn. W tym roku 
triumfowali w nich Partycja 
Jóźwiak ze Słupcy oraz Bar-
tosz Romaniuk ze Wschowy.

Przyznawane są też „koro-
ny półmaratonów Wielkopol-
ski”: brązowa, srebrna i zło-
ta. Ta pierwsza za ukończe-
nie przynajmniej dziesięciu 
biegów w danym roku. Dru-
ga – za zdobycie 3 koron brą-
zowych w okresie 5 lat, a zło-
ta – za 3 srebrne przez 15 lat. 

W tej najcenniejszej „złotej” 
kategorii nagrodzeni zostali 
tym razem Mieczysław Klupś 
z Suchego Lasu oraz Ryszard 
Nowakowski z Poznania.

We wszystkich półmara-
tonach zaliczanych do cyklu 
uczestniczyło w tym roku 
prawie 13 tysięcy osób.

– Bardzo się cieszę, że ta 
społeczność tak się rozro-
sła, to prawdziwa wielkopol-
ska rodzina biegająca – mó-
wił marszałek Marek Woź-
niak podczas gali finałowej, 
która odbyła się w sali se-
syjnej UMWW. Najlepszych 
marszałek nagrodził razem 
z Jackiem Bogusławskim 
z zarządu województwa oraz 
przewodniczącą sejmikowej 
Komisji Kultury Fizycznej 
i Turystyki Krystyną Kubi-
cką-Sztul.  ABO
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Pamiątkowe zdjęcie „wielkopolskiej rodziny biegającej”.

Gotowali i ważyli
W Liskowie królowały ziemniaki: najsmaczniejsze i największe.

Hala widowiskowo-
-sportowa w Lisko-
wie była 18 listopa-

da miejscem organizowa-
nego już po raz trzeci przez 
samorząd województwa fi-
nału konkursu „Na najwięk-
szą wielkopolską pyrę oraz 
potrawę z pyry”. Do rywa-
lizacji przystąpiło ponad 70 
kół gospodyń wiejskich z ca-
łej Wielkopolski. Ich zmaga-
niom w Liskowie towarzyszy-
ły występy artystyczne.

– Konkurs to nie tylko ry-
walizacja, ale także integra-
cja jego uczestników, prze-
kazanie tradycji kolejnym 
pokoleniom oraz promo-
cja województwa – podkre-
śla wicemarszałek Krzysztof 
Grabowski, który nagradzał 
zwycięzców w Liskowie. – Jak 
wiemy, Wielkopolska znana 
jest z ziemniaków i potraw 
z nich przyrządzanych. Sa-
morząd województwa rea-
lizuje tego typu inicjatywy, 
chcąc podtrzymać tradycję 

związaną z tym warzywem 
oraz zaprezentować przed 
szeroką publicznością doro-
bek kulinarny regionu.

Na najlepszych czekały na-
grody finansowe.

Kto tym razem przywiózł 
największą pyrę? 

Zwycięski ziemniak o wa-
dze 1,668 kg należał do Koła 
Gospodyń Wiejskich z Mod-
ły Królewskiej. Zacięta wal-

ka o miejsca II-III stoczyła się 
między paniami z Rychwału, 
Gołuchowa i Krzykosów, któ-
rych warzywne okazy ważyły 
po prawie 1,5 kg (o ostatecz-
nej kolejności decydowały 
kilkugramowe różnice!).

Z potraw jurorów najbar-
dziej oczarowało „ziemnia-
czane love”, czyli ziemniacza-
na zupa krem w pieczonym 
ziemniaku z żelaznymi klus-
kami z szarpaną kaczką, przy-
gotowane przez KGW w Bę-
dziechowie. Podium uzupeł-
niły panie z miejscowości 
Dębe-Szkurłaty (za swoje 
kartacze) oraz z Gołuchowa 
(za „kurczę pieczone farszem 
pyrczanym nałożone”). 

Przyznano również dzie-
sięć wyróżnień za kolejne 
smaczne potrawy, a pełną li-
stę docenionych przez juro-
rów ziemniaczanych specja-
łów oraz tych, którzy je przy-
gotowali, można znaleźć na 
stronie internetowej www.
umww.pl.  ABO
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Ważenie zgłoszonych do konkursu warzyw odbywało się pod 
czujnym okiem wicemarszałka Krzysztofa Grabowskiego.
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Ta historia zaczęła się 
sto lat temu. Przypo-
mnijmy, że w powsta-

łym w latach dwudziestych 
XX wieku budynku przy ul. 
Grobla 26 w Poznaniu przez 
dziesięciolecia mieściły się 
placówki dla osób wymagają-
cych wsparcia. Po oddaniu do 
użytku w 2018 r. nowej sie-
dziby Zakładu Opiekuńczo-
-Leczniczego przy Szpitalu 
Wojewódzkim („Lutycka”) 
w Poznaniu, wybudowanej 
przez regionalny samorząd 
kosztem 21,5 mln zł, miej-
scowy ZOL opuścił Groblę, 
a budynek przeznaczono na 
inne cele.

W pobliżu, od strony uli-
cy Mostowej, swoją siedzibę 
ma Wielkopolskie Samorzą-
dowe Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustawiczne-
go nr 2 w Poznaniu, placówka 
edukacyjna samorządu woje-
wództwa, także szczycąca się 
ponad 100-letnią historią. 21 
czerwca 1921 roku utworzo-
no bowiem będące częścią 
WSCKZiU Medyczne Stu-
dium Zawodowe im. PCK.

– Popularny „Medyk” po-
wstał z inicjatywy Polskiego 
Czerwonego Krzyża (okręgu 
wielkopolskiego PCK, przy 
współudziale Amerykań-
skiego Czerwonego Krzyża 
i Fundacji Rockefellera) jako 
Poznańska Wyższa Szko-
ła Pielęgniarek i Higieni-
stek, pierwsza w kraju szko-
ła kształcąca świeckie pielęg-
niarki – przypomina dyrektor 
placówki Zbigniew Andrze-
jewski.

Pasja i nauka
– Na przestrzeni lat w szkole 
następowało wiele zmian (na-
zwa, profil kształcenia oraz jej 
lokalizacja), także tych zwią-

Wielkopolska młodzież i seniorzy        pod jednym dachem
W budynku przy ul. Grobla 26 w Poznaniu zainaugurowano jesienią nowe przedsięwzięcie, pomyślane jako miejsce dziennego                            pobytu dla osób starszych. Korzystają z niego zarówno emeryci, jak i odbywający tu praktykę słuchacze wielkopolskich  
samorządowych centrów kształcenia zawodowego i ustawicznego.

Piotr Ratajczak

Seniorzy z Poznania i okolic mogą podczas spotkań rozwijać swoje pasje. Budynek wyposażono w nowoczesny sprzęt i urządzenia do fizjoterapii.
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W kompleksie WSCKZiU nr 2 pomiędzy ul. Mostową 6 a wyremontowanym budynkiem przy ul. Grobla 26 powstał nowy szklany łącznik.

zanych z fluktuującymi po-
trzebami rynku pracy, ale 
do dziś jej słuchacze kształcą 
się w wielu bardzo poszuki-
wanych specjalnościach, np. 
opiekuna medycznego czy 
opiekuna osoby starszej – do-
daje Zbigniew Andrzejewski.

– Chciałabym podkreślić 
świetną pracę zespołu na-
uczycielskiego, który w spo-
sób profesjonalny przygoto-
wuje do zawodu, ale też uczy 
młodych ludzi empatii i od-
powiedniego podejścia do 
tych, którymi się opiekują – 
podkreśla Dorota Kinal, dy-
rektor Departamentu Eduka-
cji i Nauki UMWW. – Misją 
WSCKZiU jest przecież two-

rzenie przyjaznego miejsca 
do kształcenia ustawicznego, 
gdzie można rozwijać swo-
je talenty i realizować pasje 
zawodowe w zakresie prob-
lematyki społeczno-medycz-
nej.

W budynku przy ulicy Mo-
stowej 6 w Poznaniu, w któ-
rym WSCKZiU funkcjonuje 
od 1967 roku, łatwo dostrzec 
zmiany z ostatnich kilku lat. 
Dzięki funduszom unijnym 
z Wielkopolskiego Regional-
nego Programu Operacyjne-
go, które pozostawały w ge-
stii samorządu województwa, 
szkoła przeszła gruntowną 
modernizację. Utworzono 
przestrzenie o wysokim stan-

dardzie technologicznym, 
które umożliwiają nową ja-
kość kształcenia w placówce, 
służąc zarówno nauczycie-
lem, jak i jej uczniom.

Gdy pięć lat temu ZOL 
z pobliskiej Grobli wypro-
wadził się na ul. Lutycką, po-
jawiła się szansa, by także ten 
budynek zaadaptować na cele 
nowoczesnej edukacji pro-
wadzonej przez Wielkopol-
skie Samorządowe Centrum 
Kształcenia Zawodowego 
i Ustawicznego nr 2 w Po-
znaniu.

34 miliony złotych
Dawna siedziba ZOL wyma-
gała kapitalnego remontu.

– W pierwszym etapie ko-
nieczne były roboty rozbiór-
kowe, wykonanie izolacji 
ścian, a także instalacji elek-
trycznych, wodno-kanaliza-
cyjnych, centralnego ogrze-
wania, wentylacji i kanalizacji 
deszczowej – wymienia skru-
pulatnie dyrektor Zbigniew 
Andrzejewski. – Powstał 
nowy dach, wymieniono 
okna i drzwi, na wszystkich 
kondygnacjach położono 
tynki cementowo-wapienne. 
Budynek został też ocieplony 
i wyposażony w windę pano-
ramiczną w szybie zewnętrz-
nym, a tę wyliczankę uzupeł-
nia zagospodarowanie terenu 
przy budynkach.

Podobne prace objęły po-
bliską oficynę, w której znaj-
duje się internat dla słucha-
czy, a pomiędzy siedzibą 
WSCKZiU przy ul. Mosto-
wej 6 a wyremontowanym 
budynkiem przy ul. Grob-
la 26 powstał (na wewnętrz-
nym dziedzińcu) nowy szkla-
ny łącznik.

– W ramach zadania ku-
piono też meble, monitory 
interaktywne, systemy do 
bezprzewodowego przesyła-
nia obrazu i dźwięku, sprzęt 
audio-wideo do sali konfe-
rencyjnej, stół protetyczny 
do gipsowni oraz wyposa-
żenie studia telewizyjnego – 
precyzuje Dorota Kinal.
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Wielkopolska młodzież i seniorzy        pod jednym dachem
W budynku przy ul. Grobla 26 w Poznaniu zainaugurowano jesienią nowe przedsięwzięcie, pomyślane jako miejsce dziennego                            pobytu dla osób starszych. Korzystają z niego zarówno emeryci, jak i odbywający tu praktykę słuchacze wielkopolskich  
samorządowych centrów kształcenia zawodowego i ustawicznego.

– Tu nie ma czasu na nudę – podkreślają zgodnie uczestniczki zajęć. W ramach projektu odrestaurowano fasadę kamienicy przy ul. Grobla.

Obiekt pokazali nam przedstawiciele WSCKZiU oraz DE UMWW. W nowej placówce nie brakuje miejsc służących do odpoczynku.
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13 października inwestycję podsumowała Paulina Stochniałek.

Powstała tu nowoczesna 
multimedialna sala eduka-
cyjno-konferencyjna na 50 
osób, stołówka, kuchnia ca-
teringowa, recepcja, szatnia, 
gabinety dydaktyczne, poko-
je socjalne oraz internat z 11 
pokojami i 18 miejscami. 
Wszystkie budynki są przy-
stosowane dla osób niepełno-
sprawnych.

– Warte 34,4 mln zł przed-
sięwzięcie, w całości sfinan-
sowane z budżetu woje-
wództwa, objęło powierzch-
nię użytkową 2425 m², która 
będzie wykorzystana na cele 
edukacyjne i społeczne – za-
pewniała, podsumowując 13 
października projekt na dzie-
dzińcu WSCKZiU, Paulina 
Stochniałek z zarządu woje-
wództwa.

Skąd pomysł na połączenie 
edukacji i włączenia społecz-
nego? 

Projekt „Grobla 26”
– Samorząd województwa 
w ramach projektu „Grobla 
26” rozpoczął program ak-
tywizacji seniorów „Srebrna 

Generacja”, skierowany do 
osób w wieku 60+. Skorzy-
stają z niego zarówno nasi 
seniorzy, jak i odbywający 
tu praktykę słuchacze wiel-
kopolskich samorządowych 
centrów kształcenia zawodo-

wego i ustawicznego – dodaje 
Paulina Stochniałek. – Chce-
my rozszerzyć kompleksową 
pomoc dla potrzebujących. 
Dlatego kolejne nasze pro-
gramy będą również ofero-
wać wsparcie psychologicz-
ne i warsztaty rozwojowe dla 
młodzieży oraz kobiet.

Projekt „Grobla 26 – Wiel-
kopolski dom aktywizacji 
każdej generacji” jest pomy-

ślany jako miejsce dziennego 
pobytu dla mieszkańców Po-
znania i okolic w wieku eme-
rytalnym. 

– Od kilku tygodni z nowej 
przestrzeni korzystają osoby 
samodzielne funkcjonalnie 

i intelektualnie, chcące za-
chować lub poprawić swoją 
sprawność psychofizyczną 
i rozwijać pasje, których nie 
mieli możliwości doskonalić 
w młodości – mówi koordy-
natorka projektu z WSCKZiU 
Barbara Kochańska.

– Chcemy sprostać oczeki-
waniom seniorów, zapewnia-
jąc im jak najlepsze warunki, 
żeby czuli się tutaj bezpiecz-

nie, jak w swoim drugim 
domu – zapowiada Dorota 
Kinal.

Jakie są cele tej aktywizacji?
– To m.in. przeciwdziałanie 

izolacji i marginalizacji osób 
starszych, pomoc w utrzymy-
waniu ich kondycji psycho-
fizycznej, poprawa jakości 
życia, odpowiednie zorgani-
zowanie czasu wolnego (od-
krywanie i rozwijanie zain-
teresowań) czy wsparcie ro-
dzin seniorów w opiece nad 
nimi – wymienia Barbara Ko-
chańska.

Jeden turnus dla 15-20 
osób trwa dwa tygodnie. Do-
tąd skorzystało z nich kilka-
dziesiąt osób. Co robili?

Młodzież i seniorzy
Ośmiogodzinne spotkania 
odbywają się od poniedział-
ku do piątku. W programie 
są tak zajęcia edukacyjne 
(o bezpieczeństwie, zdrowiu, 
finansach, biblioterapii itp.), 
jak i terapia ruchem – fizjo-
terapia.

– Dwa razy w tygodniu są 
spotkania z psychologiem, 

a codziennie odbywają się za-
jęcia ruchowe, gimnastyczne. 
Fizjoterapia prowadzona jest 
grupowo i, w zależności od 
potrzeb, indywidualnie – do-
daje Barbara Kochańska.

Nie brakuje zajęć rekrea-
cyjnych (spacerów z kijami 
do nordic-walkingu, wycie-
czek krajoznawczych po oko-
licy), kulturalnych (wyjścia 
do kina, spotkania autorskie, 
udostępnianie codziennej 
prasy) czy specjalnych wy-
kładów i pogadanek. Porzą-
dek dnia uzupełnia też ciepły 
posiłek.

Szeroką ofertę umożliwia 
nowoczesna infrastruktura. 
W budynkach jest sześć sal 
wykładowych, sala do zajęć 
rekreacyjnych i komputerowa 
(na 20 stanowisk) oraz pra-
cownie: fotostudio TV, foto-
graficzna, terapii zajęciowej, 
arteterapii (pracownia garn-
carska). 

– Aby zapewnić seniorom 
kompleksową opiekę, współ-
pracujemy też z ich rodzina-
mi, z placówkami medyczny-
mi czy innymi instytucjami 

– wskazuje Zbigniew Andrze-
jewski.

Przy okazji powstało miej-
sce praktyk oraz zdobywania 
doświadczenia dla słuchaczy 
z marszałkowskich szkół, któ-
rzy kształcą się w kierunkach 
medycznych i społecznych.

– Podczas wszystkich zajęć 
osobom je prowadzącym to-
warzyszą uczniowie naszych 
szkół, którzy podpatrują me-
tody pracy doświadczonych 
instruktorów. W ten sposób 
młodzież w praktyce zdoby-
wa umiejętności i kompe-
tencje w dziedzinach, któ-
re w teorii znają z lekcji – 
podsumowuje Dorota Kinal.  
– Seniorzy cenią sobie spot-
kania z młodym pokoleniem, 
bo nie są zamknięci na kon-
takty tylko w swojej grupie 
wiekowej i w jednym środo-
wisku. Młodzież i osoby star-
sze uczą się od siebie nawza-
jem: cierpliwości, uważności, 
dialogu. To przekłada się też 
na relacje w rodzinie i uzmy-
sławia im, że często nie mają 
czasu dla swoich babć i dziad-
ków. z

Gdy pięć lat temu ZOL wyprowadził 
się z pobliskiej Grobli na ul. Lutycką, 
pojawiła się szansa, by także ten budynek 
zaadaptować na cele nowoczesnej 
edukacji prowadzonej przez WCKZiU

t
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Na budynku dawnej 
„Arkadii” przy placu 
Wolności, od stro-
ny ulicy Ratajczaka 
widnieje tablica in-

formująca o patronie: „Franciszek 
Ratajczak (1887-1918) urodził się 
w Śniatach k. Wielichowa. Praco-
wał jako cieśla górniczy w Westfa-
lii. W 1918 r. przybył do Poznania 
i dowodził plutonem Służby Straży 
i Bezpieczeństwa. Został śmiertel-
nie ranny 27 XII podczas szturmu 
na gmach Prezydium Policji. Jako 
pierwszy poległy stał się symbolem 
powstania. Spoczywa na cmentarzu 
Górczyńskim”. Nie wszystko tutaj 
jest zgodne z rzeczywistością. Ale 
największym błędem jest przypo-
mnienie szturmu na gmach Prezy-
dium Policji w Poznaniu. Szturmu, 
o którym wiadomo już od lat sie-
demdziesiątych ubiegłego wieku, że 
tego wydarzenia… nie było.

Kto zaczął?
Legenda szturmu na gmach Prezy-
dium Policji wieczorem 27 grudnia 
1918 roku powstała niemal natych-
miast po wybuchu powstania, była 
dziełem kilku autorów. Ciekawe, że 
większość ówczesnych źródeł wspo-
mina o silnej obustronnej strzela-
ninie, a nie o szturmie żołnierzy 
polskich. A jednak ta właśnie dy-
namiczna wersja została skwapli-
wie podchwycona i przeszła do po-
wszechnej legendy. 

Zaczął Karol Rzepecki w opubli-
kowanym w 1919 roku opracowaniu 
„Powstanie grudniowe w Wielko-
polsce 27 XII 1918 r.”. Są tam opisa-
ne wieczorne wydarzenia pod gma-
chem Prezydium, m.in. izolowanie 
budynku i atak kompanii Służby 
Straży i Bezpieczeństwa dowodzo-
nej przez Edmunda Krausego. Uda-
ło się jedynie kompanii Krausego, 
lecz w nieudanym szturmie zginął 
Franciszek Ratajczak. Z obu stron 
ogień szedł gęsty. Wreszcie pod bu-

dynek przybyli Stanisław Myrius-
-Rybka i Julian Lange (komendant 
Straży Ludowej) z dwoma szere-
gowymi żołnierzami. Ta delegacja 
weszła do wnętrza budynku i roz-
poczęła pertraktacje z Niemcami. 
Ostatecznie załoga niemiecka opuś-
ciła budynek i wróciła do koszar, zo-
stawiając jedynie broń maszynową. 

Niewiele nowości jest w opubliko-
wanej cztery lata później zmienionej 
wersji relacji Rzepeckiego: „Oswo-
bodzenie Poznania 27.12.1918 – 
5.1.1919”. Obydwie relacje Karola 
Rzepeckiego przez kilka kolejnych 
dziesięcioleci były podstawowym, 
a zarazem najobszerniejszym źród-
łem informacji o wieczornych wy-
darzeniach 27 grudnia w Poznaniu. 

Druga w kolejności jest nieco me-
galomańska i samochwalcza relacja 
Stanisława Myriusa-Rybki, zawarta 
w pamiętniku „Zerwane pęta”, wy-
danym też w 1919 roku. Autor kre-
uje się w nim na dowódcę szturmu 
– co także podkreślił w nakręconym 
po kilku latach dokumentalnym fil-
mie „Odrodzona Polska”. W podob-
ny sposób temat został przedsta-
wiony przez S. Rybkę w 1928 roku 
w okolicznościowej publikacji „Ta-
jemnica 27 Grudnia. Dziesiąta rocz-
nica Powstania Wielkopolskiego”.

Utrwalony obraz
W podobnym duchu wypowiada-
ją się w swych relacjach Włady-
sław Zakrzewski i Antoni Szymań-
ski. Tromtadracko wydarzenia pod 
gmachem opisywał Stanisław Nogaj, 
który nawet zasugerował, że F. Ra-
tajczak był nietrzeźwy w czasie walk 
o budynek. Opowieści o niesłycha-
nie ciężkich i krwawych walkach 
w centrum Poznania pojawiały się 
w wielu relacjach i wspomnieniach 
powstańców; w 1934 roku ponad... 
20 tysięcy osób zabiegało o zweryfi-
kowanie ich udziału w grudniowych 
walkach o Poznań, większość z nich 
właśnie o gmach Prezydium. Po-
mińmy już fakt, że do połowy stycz-
nia 1919 roku w całej Wielkopol-
sce wszystkich powstańców było nie 

więcej niż kilkanaście tysięcy, taka 
liczba nawet nie zmieściłaby się na 
przylegających do Prezydium Policji 
ulicach Poznania! Generał Stanisław 
Taczak, uczestnik prac komisji we-
ryfikacyjnej, był więc w pełni świa-
domy mistyfikacji.

Obraz walk ulicznych w Pozna-
niu, zwłaszcza w pobliżu gmachu 
Prezydium Policji, ze szczególną 
siłą utrwalił się w dziełach artystów, 
którzy sporą część swych prac po-
święcili Powstaniu Wielkopolskie-
mu: Leona Wróblewskiego i Leona 
Prauzińskiego. Cykl bardzo niegdyś 
popularnych, barwnych pocztówek 
Prauzińskiego też zawiera szereg ak-
centów dyskusyjnych. Jednak szcze-
gólnie utrwalił się w pamięci bardzo 
dynamiczny rysunek z książki Józe-
fa Kisielewskiego „Ziemia gromadzi 
prochy”, przedstawiający Franciszka 
Ratajczaka w pozycji 3/4 od przodu, 
w pełnej postaci, z granatem w ręku, 
odchylonego do tyłu pod uderze-
niem niemieckiej kuli. Taka wizja 
wspaniale odpowiadała wyobraże-
niom o tym, co stało się wieczorem 
27 grudnia 1918 roku. 

Legenda rozwijała się bez prze-
szkód. O szturmie pisze Benon Miś-

kiewicz jeszcze w opublikowanej 
w 1978 r. i wznowionej 10 lat póź-
niej zbiorowej monografii powsta-
nia. Konsekwentnym zwolennikiem 
zorganizowanej i bardzo „fronto-
wej” walki ulicznej w Poznaniu po-
został też Marian Olszewski.

Wydarzenia powstańcze są 
wdzięcznym tematem dla dzieł lite-
rackich. A jednak w powieści „Świt 
nad Wartą” Tadeusz Becela w usta 
młodego żołnierza-powstańca wło-
żył tylko relację z gęstej strzelaniny 
pod Prezydium Policji, nie wspo-
minając o szturmie. Natomiast Ar-
kady Fiedler w swej autobiograficz-
nej opowieści „Mój ojciec i dęby” 
w zasadzie powtórzył relację Rybki 
i Rzepeckiego, jedynie podkreśla-
jąc bardzo niezdarne prowadzenie 
przez nich pertraktacji z komendan-
tem załogi niemieckiej. Sam znalazł 
się w środku przypadkowo, udziela-
jąc – jako doraźny sanitariusz – po-
mocy rannemu żołnierzowi z załogi. 
Również Ryszard Zieliński w wy-
danej w 1968 roku zbeletryzowanej 
opowieści o powstaniu powtórzył 
relację K. Rzepeckiego.

Młody strzela
Było tak do początku lat siedem-
dziesiątych ubiegłego wieku, gdy 
w kręgach osób współpracujących 
z prof. Zdzisławem Grotem poja-
wiła się koncepcja organizowania 
raz w roku ogólnopolskich semina-
riów historyków Powstania Wielko-
polskiego. Prace przygotowawcze, 
badania zasobów archiwów i bi-
bliotek pozwoliły wtedy dotrzeć do 
materiałów dotąd niewykorzysta-
nych, pominiętych lub znanych tyl-
ko pobieżnie. Wtedy też zwrócono 
uwagę na opracowanie Zygmunta 
Wieliczki „Na pożegnanie. Uwagi, 
uzupełnienia i poprawki do histo-
riografii powstania wielkopolskiego 
1918-1919”, wydane przez sędziwe-
go autora w São Paulo w 1971 roku 
i rozesłane do wszystkich większych 
bibliotek Poznania. Autor zacytował 
wtedy dopiero co wydane w Mar-
burgu wspomnienia porucznika 
Dietricha Vogta, oficera niemie-
ckiego, który wieczorem 27 grud-
nia 1918 roku znajdował się w gma-
chu Prezydium Policji w Poznaniu, 
był też świadkiem, a przypuszczal-
nie i uczestnikiem walk o budynek.

Młodzi historycy podchwycili te-
mat. Jak więc z tym szturmem na-
prawdę było? W Archiwum Pań-
stwowym w Poznaniu udało się do-
trzeć do technicznej dokumentacji 
gmachu Prezydium Policji, przeana-
lizowano też zachowane fotografie 
i rysunki przedstawiające budynek, 
wraz z otoczeniem. Następnie do-
konano analizy możliwości prowa-
dzenia walki w tym rejonie miasta, 
przy realiach techniki wojskowej 
tamtych czasów oraz wyszkoleniu 
i uzbrojeniu obydwu stron walczą-
cych. Uważnie też zapoznano się 
z wszelkimi możliwymi wzmianka-
mi o wydarzeniach w centrum Po-
znania w dniu wybuchu powstań-
czych walk. Okazało się, że w ów-
czesnych realiach czasu, miejsca, 
wyszkolenia i uzbrojenia obydwu 
stron, zdobycie budynku szturmem 
było niemożliwe. 

Naturalne jest więc pytanie: Co 
naprawdę wydarzyło się wieczorem 
27 grudnia 1918 roku w tej części 
Poznania? 

Około godziny 17 w dniu 27 grud-
nia, w obliczu narastającego w mie-

ście napięcia, szef policji pruskiej 
polecił wzmocnić załogę budynku 
kompanią (czyli fachowo mówiąc: 
baterią) żołnierzy z 20. pułku arty-
lerii lekkiej. Spokojnie było do chwi-
li, gdy spod Zamku Cesarskiego 
zaczęła przybywać kompania SSiB  
E. Krausego. Kolumna właśnie skrę-
ciła w prawo, z ul. Rycerskiej (Rataj-
czaka) ku Bazarowi, gdy młody żoł-
nierz z obsługi niemieckiego kara-
binu maszynowego, stojącego przed 
wejściem do gmachu Prezydium 
Policji, nie wytrzymał psychicznie 
i długą serią ostrzelał polską kom-
panię od tyłu. Franciszek Ratajczak 
otrzymał kilka pocisków w ple-
cy, później ciężko ranny został też  
A. Andrzejewski. Od tej chwili na-
stąpił impas. Dopiero około godziny 
19 strzelanina wokół gmachu Prezy-
dium rozgorzała od nowa. Nikt jed-
nak budynku nie szturmował, lecz 
do środka weszło czterech naszych 
parlamentariuszy, którzy doprowa-
dzili do opuszczenia gmachu przez 
niemiecką załogę. Budynek obsa-
dził parytetowy narodowościowo 
oddział złożony z 48 żołnierzy (po 
24 Niemców i Polaków). Jednak na-
stępnego dnia w tym gmachu przy-
stąpiono do formowania polskiej 
policji państwowej, Niemców zaś 
o zdanie nie pytano. Rządziły już 
prawa zwycięskiego powstania.

Bohater z tablicy
A Franciszek Ratajczak? 

Przybył do Wielkopolski z grupą 
polskich konspiratorów z Westfa-
lii, został przydzielony do kompa-
nii SSiB, dowodzonej przez Edmun-
da Krausego. Do dziś dokładnie nie 
wiadomo, jakie stanowisko Rataj-
czakowi przydzielono. Przyjmuje się 
dość powszechnie, że był dowódcą 
plutonu, wiele jednak wskazuje na to, 
że był tylko szefem kompanii. Wie-
czorem 27 grudnia 1918 roku od-
dział został skierowany pod Bazar. 
Po drodze, we wspomnianym ostrza-
le, Franciszek Ratajczak został ciężko 
ranny i zmarł wkrótce potem w szpi-
talu garnizonowym przy dzisiejszej 
ulicy Kościuszki. W końcu grudnia 
1918 roku na cmentarzu górczyń-
skim odbył się uroczysty pogrzeb 
kilku powstańców, poległych na uli-
cach Poznania, wśród nich obydwu 
żołnierzy z kompanii Krausego. 

Jakiś czas później na gmachu Pre-
zydium Policji odsłonięto najpierw 
drewnianą, potem wykonaną z brą-
zu tablicę upamiętniającą Ratajcza-
ka i Andrzejewskiego. W grudniu 
1956 roku tablica – ponieważ gmach 
Prezydium wtedy już nie istniał – 
została odsłonięta na filarze podcie-
ni na przekątnej skrzyżowania ulic 
F. Ratajczaka i 27 Grudnia. Franci-
szek Ratajczak jest dziś powszechnie 
uważany za pierwszego poległego, 
„autentycznego” powstańca wielko-
polskiego, patronuje licznym szko-
łom i ulicom.

Po szeregu wyjaśniających pub-
likacji profesor Antoni Czubiński 
w doskonałej książce „Powstanie 
wielkopolskie 1918-1919, geneza 
– charakter – znaczenie” (pierwszy 
raz wydanej w 1978 roku), osta-
tecznie zerwał z legendą szturmu 
na gmach Prezydium Policji w Po-
znaniu.

Od kilkudziesięciu już lat wiado-
mo, że ów szturm jest mitem, ni-
gdzie już się nie pojawia. Z wyjąt-
kiem tabliczki informacyjnej w cen-
trum stolicy Wielkopolski…

CO ZA HISTORIA

Marek Rezler

Powstańcza legenda
Jak to było ze szturmem na gmach Prezydium Policji w Poznaniu?
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Obraz walk ulicznych w Poznaniu, zwłaszcza w pobliżu gmachu Prezydium Policji, został utrwalony m.in. w cyklu 
bardzo niegdyś popularnych, barwnych pocztówek Leona Prauzińskiego.

Rysunek trafionego niemiecką kulą 
Franciszka Ratajczaka z książki Józe-
fa Kisielewskiego „Ziemia gromadzi 
prochy”.
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Upamiętnimy na wiele sposobów
Co samorząd województwa przygotował na 105. rocznicę wybuchu Powstania Wielkopolskiego?

Ta piękna historia nas 
jednoczy, daje powód 
do dumy i satysfakcji 

z tego, co zrobili nasi przod-
kowie. To powstanie zwy-
cięskie, wydarzenie radosne 
w historii Wielkopolski. To 
powód, by tę rocznicę świę-
tować właśnie radośnie i tak 
do niej podchodzić – mówił 
marszałek Marek Woźniak 
podczas konferencji praso-
wej w UMWW, zapowiada-
jącej grudniowe wydarzenia. 
– W 105. rocznicę proponuje-
my nieco więcej, niż podczas 
dotychczasowego, coroczne-
go świętowania. Stąd w tym 
roku dwa momenty kulmina-
cyjne obchodów.

Pierwszy z nich zaplanowa-
no na weekend 16-17 grud-
nia. Jak przed rokiem, w ra-
mach jarmarku świąteczne-
go na terenie Międzynarodo-
wych Targów Poznańskich, 
pojawi się „miasteczko po-
wstańcze”. Odwiedzający je 
będą mogli poczuć klimat 
epoki sprzed ponad stu lat, 
m.in. dzięki obecności grup 
rekonstrukcyjnych, a także 
wykonać stylizowane zdję-
cia i zdobyć powstańczą fla-

gę do udekorowania domu. 
Nie zabraknie konkursów, 
quizów i warsztatów. Trady-
cyjnie będzie można ogrzać 
się bezalkoholowym gro-
giem powstańczym. 16 grud-
nia o godzinie 18 w ramach 
„miasteczka” wystąpi zespół 
Luxtorpeda.

Prawdziwą tegoroczną  
gratką będzie muzyczne 
spotkanie 17 grudnia, na 
które samorząd wojewódz-
twa zaprosił Wielkopolan do 
hali nr 5 MTP. Zaplanowa-
no tam koncert „Wielkopol-
ska gra dla muzeum”, a do-
chód ze sprzedaży biletów 
na to wydarzenie ma zasi-
lić budowę nowej powstań-
czej placówki. Wystąpią: Ka-
tarzyna Nosowska, Krzysz-
tof Zalewski, Natalia Przy-
bysz, Natalia Szroeder, Piotr 
Rogucki, Kev Fox, Michał 
Wiraszko i zespół Muchy.  
– Każdy z tych artystów ma 
swój własny dorobek – na 
pewno z niego skorzystamy, 
ale będzie on podany w nie-
co inny, zaaranżowany spe-
cjalnie na tę okazję sposób 
– tłumaczy Andrzej Smolik, 
któremu powierzono funk-

cję dyrektora artystycznego 
wydarzenia.

Drugi ze wspomnianych 
przez marszałka momentów 
kulminacyjnych to oficjal-
na część obchodów roczni-
cowych. Odbędą się one – 
już tradycyjnie – 27 grud-
nia w Poznaniu i 28 grudnia 
w Warszawie (szczegółowy 
program – poniżej).

– Upamiętnianie Powstania 
Wielkopolskiego powinno się 
odbywać na wiele sposobów 
– przyznaje Tadeusz Musiał, 
prezes Towarzystwa Pamię-
ci Powstania Wielkopolskie-
go 1918-1919, które obok sa-
morządu województwa jest 
współorganizatorem central-
nych rocznicowych obcho-
dów. 11 grudnia w poznań-

skim Pałacu Działyńskich to-
warzystwo jak zawsze wręczy 
statuetki Dobosz Powstania 
Wielkopolskiego, przyznawa-
ne upowszechniającym wie-
dzę o naszej insurekcji.

Nie zabraknie też innych 
popularnych akcentów rocz-
nicowych. 26 grudnia na 
Dworzec Letni, jak co roku 
o godzinie 16, przyjedzie Ig-

nacy Jan Paderewski (od-
grywany przez Andrzeja 
Lajborka). To wydarzenie – 
w ramach którego na trasie 
Poznań Główny – Swarzędz 
– Poznań Główny pojedzie 
też specjalny powstańczy po-
ciąg – organizowane jest we 
współpracy Chóru Nauczy-
cieli im. I.J. Paderewskiego, 
samorządu województwa, 
Wielkopolskiego Muzeum 
Niepodległości, miasta Po-
znań i Kolei Wielkopolskich. 

27 grudnia wieczorem 
w Auli UAM odbędzie się tra-
dycyjny koncert marszałkow-
ski Filharmonii Poznańskiej, 
podczas którego Poznańskie 
Słowiki zaśpiewają pieśni pa-
triotyczne oraz kolędy.

Już 17 grudnia rozegrany 
zostanie  V Bieg Średzkich 
Powstańców Wielkopolskich 
– to ostatnia z całorocznego 
cyklu czterech imprez biego-
wych związanych z wydarze-
niami z lat 1918-1919.

Wszystkie informacje na  
temat powstańczych uro-
czystości można znaleźć na  
stronie www.27grudnia.pl 
oraz  na profilu facebooko-
wym 27grudnia. ABO
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Na frontonie Urzędu Marszałkowskiego pojawiła się okolicznościowa ekspozycja przypominająca 
o obchodach 105. rocznicy wybuchu Powstania Wielkopolskiego.
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Rzemieślnicy dla Ukrainy
Przedstawiciele samorządów i izb rzemieślniczych z kilku europejskich regionów  
dyskutowali w Poznaniu o wspólnym działaniu na rzecz partnerów z Ukrainy.

29 listopada w Wiel-
kopolskiej Izbie 
Rzemieś lnicze j 

w Poznaniu odbyło się 
pierwsze posiedzenie ko-
mitetu sterującego projek-
tem „Rzemieślnicy bez gra-
nic”, w którym uczestniczyli 
m.in. zaproszeni przez władze 
województwa wielkopolskie-
go partnerzy z obwodu char-
kowskiego.

Samorząd województwa 
reprezentował wicemarsza-
łek Wojciech Jankowiak, 
który przypomniał, że Izba 
Rzemieślnicza z Frankfurtu 
nad Menem już rok temu za-
proponowała Wielkopolsce 
udział w programie na rzecz 
odbudowy rzemiosła w Ukra-
inie. W poznańskich obra-
dach oprócz władz Wielko-
polskiej Izby Rzemieślniczej 
uczestniczyli też przedstawi-
ciele innych europejskich or-
ganizacji branżowych z Nie-
miec, francuskiej Akwitanii 
oraz z włoskiej Vicenzy.

– Łańcuchy kontynuacji 
rzemieślniczej w Ukrainie 
zostały przerwane. Wśród 
żołnierzy ukraińskich mamy 

przedstawicieli różnych za-
wodów. Są wśród nich tak-
że fachowcy, którzy zamiast 
kształcić swój kunszt, mu-
szą w tej chwili bronić nie-
podległości swojej ojczyzny 
– powiedział Wojciech Jan-
kowiak. – Obwód charkow-
ski znajduje się w bezpośred-
nim polu rażenia pocisków 
rosyjskich, a ogrom znisz-
czeń, jaki dotyka ten region, 
wymaga międzynarodowego 
wsparcia.

Specjalną prezentację o po-
mocy osobom z Ukrainy na 
wielkopolskim rynku pracy 

przedstawiła Barbara Kwapi-
szewska, dyrektor Wojewódz-
kiego Urzędu Pracy. Z kolei 
członkowie Wielkopolskiej 
Izby Rzemieślniczej z preze-
sem Markiem Skoraszewskim 
na czele omówili (jako jego 
reprezentanci) stan wielko-
polskiego rzemiosła.

Celem międzynarodowego 
projektu jest promocja branż 
rzemieślniczych na świecie 
np. na wzór „Lekarzy bez 
granic”. Przedsięwzięcie jest 
finansowane przez niemie-
ckie Federalne Ministerstwo 
Współpracy Gospodarczej 

i Rozwoju (BMZ), a Wielko-
polska otrzymała zaproszenie 
do udziału w nim od regionu 
partnerskiego – Hesji.

W ramach programu eu-
ropejscy rzemieślnicy zdo-
bywają kwalifikacje i są przy-
gotowani do misji mających 
na celu szkolenie i dora-
dzanie swoim odpowiedni-
kom w krajach partnerskich 
w ramach specjalnie dla nich 
opracowanego kursu szkole-
niowego. Na początku 2024 
r. odbędą się np. zajęcia dla 
polskich rzemieślników, któ-
rzy staną się „nauczycielami” 
dla swoich ukraińskich kole-
żanek i kolegów.

Dlatego zarówno w obra-
dach komitetu sterującego, 
jak i w specjalnych warszta-
tach, wzięli też udział przed-
stawiciele obwodu char-
kowskiego, odpowiedzialni 
m.in. za sprawy kształcenia 
zawodowego czy rozwoju te-
rytorialnego. Ukraińcy za-
prezentowali europejskim 
partnerom np. stan swojej 
gospodarki podczas wojny, 
możliwości rozwoju szkolni-
ctwa, sytuację rzemiosła. RAK

GOSPODARKA

REKLAMA

Jak być elektromobilnym?

O wyzwaniach stających 
przed szkolnictwem bran-
żowym w obliczu rozwoju 
sektora pojazdów elektrycz-
nych rozmawiano podczas 
konferencji, która odbyła się 
7 listopada w Swarzędzu.

– Liczba pojazdów elek-
trycznych stale będzie rosła, 
chociażby z uwagi na euro-
pejskie regulacje środowisko-
we, które wymuszają określo-
ne działania na państwach 
członkowskich – mówił pod-
czas spotkania Tomasz Wiś-
niewski, prezes Polskiego To-
warzystwa Ekspertów  Do-
chodzeń Popożarowych.  
– Edukacja przyszłych kadr 
pracowników przemysłu mo-
toryzacyjnego, w tym sektora 
serwisowego, jest dziś istotna 
i stanowi bardzo ważne wy-
zwanie nie tylko dla młodych 

ludzi kształcących się w wie-
lu zawodach, ale również dla 
kadry dydaktycznej.

Konferencja „Bezpieczna 
elektromobilność – wyzwa-
nia dla kształcenia zawodo-
wego” była wspólną inicjaty-
wą samorządowego Centrum 
Wsparcia Rzemiosła, Kształ-
cenia Dualnego i Zawodowe-
go w Poznaniu oraz Zespo-
łu Szkół Nr 1 w Swarzędzu. 
W wydarzeniu, które było po-
łączone z warsztatami, wzię-
ło udział ponad 300 osób, 
przede wszystkim uczniowie 
szkół branżowych i techni-
ków z Wielkopolski. 

W konferencji uczestni-
czyli też przedstawiciele re-
gionalnego samorządu, mię-
dzy innymi członek zarządu 
województwa Paulina Stoch-
niałek.  ABO
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Uczestnicy wydarzenia mieli okazję zapoznać się również 
z praktycznymi aspektami omawianych zagadnień podczas 
specjalnych warsztatów.
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Spotkanie odbyło się 29 listopada w Wielkopolskiej Izbie  
Rzemieślniczej w Poznaniu.
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Jak wielkopolska wieś zmieniła się  
dzięki Unii Europejskiej?
Setki milionów złotych trafiły dotychczas do beneficjentów PROW 2014-2020 w województwie wielkopolskim.

Program Rozwoju Obsza-
rów Wiejskich na lata 
2014-2020 wspiera sze-

reg ważnych przedsięwzięć 
infrastrukturalnych oraz ini-
cjatyw oddolnych. Z efektów 
dofinansowanych projektów, 
do których można zaliczyć 
m.in. bezpieczniejsze pod-
różowanie drogami lokalny-
mi, dostęp do wodociągów 
i kanalizacji sanitarnej, możli-
wość korzystania z nowoczes-
nych budynków kulturalnych 
czy też powstawanie nowych 
firm i miejsc pracy, korzysta-
ją mieszkańcy obszarów wiej-
skich naszego regionu.

800 milionów
– Samorząd Województwa 
Wielkopolskiego realizuje 
PROW 2014-2020 od 2016 
roku. Przez ostatnie osiem 
lat dofinansowaliśmy po-
nad 3000 projektów na łącz-
ną kwotę przekraczającą 800 
milionów złotych. Dzięki fun-
duszom unijnym udało się 
ukończyć wiele potrzebnych 
i oczekiwanych społecznie 
przedsięwzięć – podkreśla 
wicemarszałek Krzysztof Gra-
bowski. 

Program wydłużono  
o dwa lata 
– W 2022 roku ogłosiliśmy 
nowy nabór wniosków na 
wsparcie budowy lub moderni-
zacji dróg lokalnych, a w 2023 
roku miałem przyjemność pod-
pisać umowy z przedstawicie-
lami gmin i powiatów, które 
otrzymały dofinansowanie na 
realizację zaplanowanych za-
dań. 25 października 2023 r. 
ogłoszono nabór na nowy typ 
zadania – zarządzanie zaso-
bami wodnymi. 30 milionów 
złotych to środki na budowę 
otwartych zbiorników reten-
cyjnych, służących do groma-
dzenia wód opadowych lub 
roztopowych. Po te pieniądze 
będą mogły sięgnąć gminy 
w naszym województwie – do-
daje Krzysztof Grabowski.

380 km dróg
Jednym z typów zadań do-
finansowanych z Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich 

na lata 2014-2020 są inwesty-
cje w budowę lub moderniza-
cję dróg lokalnych. W ramach 
trzech naborów wniosków 
pomoc finansową ze środ-
ków europejskich przyzna-
no na realizację 241 projek-
tów. Wartość funduszy prze-
kazanych beneficjentom to 
248 milionów złotych. Wspie-
rane inwestycje dotyczą bu-
dowy lub przebudowy dróg 
wewnętrznych, gminnych 
i powiatowych w miejsco-
wościach liczących do 5000 
mieszkańców. 

Szacuje się, że dzięki tym 
funduszom unijnym w re-
gionie powstanie docelowo 
379 kilometrów nowych na-
wierzchni drogowych. Limit 
środków przypadających na 
jednego beneficjenta w okre-
sie realizacji programu wynosi 
5 milionów złotych.

Woda i kanalizacja
Znaczące środki z PROW 
2014-2020 otrzymały gminy 
oraz spółki gminne, które in-
westują w budowę lub prze-
budowę sieci wodociągo-
wych, sieci kanalizacyjnych, 
oczyszczalni ścieków, w tym 
przydomowych obiektów 
tego typu, stacji uzdatniania 
wody czy też budowę pod-
ziemnych zbiorników reten-
cyjnych. 

O wsparcie zadań benefi-
cjenci programu mogli ubie-
gać się w trzech naborach 
wniosków. Dofinansowanie 
przyznano w łącznej kwocie 
312,5 miliona złotych i umoż-
liwiło ono realizację 176 in-
westycji.

W efekcie w województwie 
wielkopolskim zbudowa-
nych lub przebudowanych 
będzie 340 km sieci kanali-

zacyjnych oraz 182 km sieci 
wodociągowych, powstanie 
lub zostanie przebudowa-
nych 21 oczyszczalni ścieków 
i 67 stacji uzdatniania wody, 
zbudowanych zostanie 1512 
przydomowych oczyszczalni 
ścieków oraz 40 zbiorników 
retencyjnych. Limit środków 
przypadający na jedną gminę 
to 5 milionów złotych. 

Świetlice, targowiska, 
zabytki
Inwestycje w obiekty pełniące 
funkcje kulturalne lub kształ-
towanie przestrzeni publicz-
nej to kolejny zakres wsparcia 
z Programu Rozwoju Obsza-
rów Wiejskich na lata 2014-
2020. W wyniku dofinansowa-
nia inwestycji tego typu w re-
gionie powstało lub zostało 
przebudowanych 56 świetlic 
lub wiejskich domów kultury. 

Na ten cel zarezerwowano po-
moc ze środków europejskich 
w łącznej kwocie 32 milionów 
złotych. 10,5 miliona złotych 
przyznano z kolei na budowę 
lub przebudowę 14 targowisk. 
Program umożliwia też ochro-
nę zabytków lub budowni-
ctwa tradycyjnego. Dofinan-

sowanie na kwotę 6,4 miliona 
złotych pozwoliło na rewitali-
zację 16 takich obiektów.

Instrument LEADER
Na rozwój obszarów wiejskich 
wpływa także instrument roz-
woju terytorialnego, jakim 
jest rozwój lokalny kierowa-
ny przez społeczność (RLKS). 
Fundusze w ramach tzw. ini-
cjatywy LEADER wynoszą set-
ki milionów złotych z przezna-
czeniem na powstawanie no-
wych przedsiębiorstw na ob-
szarach wiejskich, rozwój już 
istniejących firm oraz wszyst-
ko to, co wpisuje się w strate-
gię rozwoju lokalnego kiero-
wanego przez społeczność. 

Dokumenty opracowane 
w 2015 roku przez 28 lokal-
nych grup działania zakłada-
ją m.in. wzmacnianie kapita-
łu społecznego, inwestycje 
w infrastrukturę turystyczną, 
rekreacyjną i sportową, two-
rzenie krótkich łańcuchów 
dostaw produktów lokalnych, 
rozwój rynków zbytu produk-
tów i usług lokalnych oraz za-
chowanie dziedzictwa lokal-
nego.

W okresie realizacji PROW 
2014-2020 w województwie 
wielkopolskim powstało 1055 
nowych przedsiębiorstw, 
a 459 pozyskało fundusze na 
rozwój. Na obszarach wiej-
skich naszego regionu utwo-
rzono 1935 nowych miejsc 
pracy. Liczba dofinansowa-

nych projektów to aż 2372, 
natomiast wartość przyzna-
nej pomocy ze środków Unii 
Europejskiej wynosi 183 mi-
liony złotych. 

Dzięki temu budowane lub 
doposażane są place zabaw, 
siłownie zewnętrzne, boiska, 
świetlice, skwery, altany, pro-

menady i inne obiekty, z któ-
rych korzystają mieszkańcy. 
Realizowanych jest również 
wiele projektów grantowych 
oraz projektów współpracy 
LGD, które podnoszą jakość 
wdrażania strategii rozwoju 
lokalnego kierowanego przez 
społeczność. 

Czas na nowe  
strategie 
Równolegle z wdrażaniem 
lokalnych strategii rozwoju 
(LSR) w ramach PROW 2014-
-2020 odbywa się ocena stra-
tegii, które będą realizowane 
w nowym okresie programo-
wym. Województwo wielko-
polskie jako jeden z 10 regio-
nów w kraju realizować bę-
dzie te strategie w formule 
wielofunduszowej, tj. z Euro-
pejskiego Funduszu Rolne-
go na rzecz Rozwoju Obsza-
rów Wiejskich, Europejskiego 
Funduszu Rozwoju Regional-
nego i Europejskiego Fundu-
szu Społecznego Plus. 

Konkurs na wybór lokal-
nych strategii rozwoju trwał 
od 11 kwietnia do 7 czerwca 
2023 roku. Dokumenty opra-
cowało i złożyło do siedziby 
Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Wielkopol-
skiego w Poznaniu 30 lokal-
nych grup działania. Do koń-
ca 2023 roku powinna zakoń-
czyć się ocena strategii i będą 
podpisane umowy ramowe 
z LGD. 
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Fundusze z PROW 2014-2020 zmieniają wygląd wielkopolskiej wsi. Na zdjęciu świetlica w Lucho-
wie w gminie Łobżenica, przed i po remoncie.

Przez ostatnie osiem lat 
dofinansowaliśmy ponad 3000 

projektów na łączną kwotę 
przekraczającą 800 mln zł

t
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Szybka przesiadka z autobusu na kolej jest możliwa   
Zakończyła się budowa wę-
zła Grunwaldzka. Piesi, ro-
werzyści i kierowcy zyska-
li wygodną alternatywę dla 
samochodów. 

Eksperci wyliczyli, że rogat-
ki na przejeździe kolejowym 
w Plewiskach (na zachodniej 
granicy Poznania) były zamy-
kane aż na 5,5 godz. w ciągu 
doby, czyli średnio co 15 min. 
Powód? Regularnie jeżdżą 
tutaj zarówno pociągi dale-
kobieżne (trasa Warszawa – 
Berlin), Poznańskiej Kolei Me-
tropolitalnej, jak i towarowe.
Wystarczyła chwila i tworzy-

ły się ogromne korki. Bywało, 
że postój na przejeździe trwał 
nawet pół godziny. Rozwiąza-
niem była budowa zintegro-
wanego węzła transportowe-
go. Od pomysłu do realizacji 
upłynęło kilka lat, a impulsem 
do zmian okazały się fundusze 
europejskie.

Cały projekt skalkulowano 
na ponad 120 mln zł, z cze-
go około 70 mln zł to właśnie 
wsparcie z WRPO 2014-2020. 
Od kilku tygodni można ko-
rzystać z nowej inwestycji.

Przede wszystkim wybu-
dowano tunel pod przejaz-

dem w Plewiskach, natomiast 
przy stacji Poznań Junikowo 
powstał węzeł przesiadkowy, 
łączący środki transportu ko-
lejowego, autobusowego, sa-
mochodowego i rowerowego. 
Pętla autobusowa w rejonie 
peronu PKP umożliwia szybką 
przesiadkę z pociągu do auto-
busu. Wybudowano także po-
czekalnię dla pasażerów.

Uzupełnieniem węzła trans-
portowego jest parking typu 
„parkuj i jedź” oferujący 190 
miejsc. Wzdłuż torów kole-
jowych wybudowano kład-
kę pieszo-rowerową, która 

umożliwia wygodne poru-
szanie się nad ruchliwą ulicą. 
W ramach zadania powstał 
też zbiornik retencyjny o po-
jemności około 2100 m3, któ-
ry służy do odprowadzenia 
wód opadowych i roztopo-
wych z terenu węzła. 

Ponadto na ulicy Grun-
waldzkiej (na odcinku od ul. 
Twardogórskiej do ul. Woł-
czyńskiej) powstała kilome-
trowa droga z chodnikami 
i ścieżkami rowerowymi. Po-
sadzono nową zieleń, a ca-
łość uzupełniono małą ar-
chitekturą.  MARK

PROMOCJA FUNDUSZY EUROPEJSKICH DLA WIELKOPOLSKI 

Kobiety mają trudniej
Według unijnych danych 
luka płacowa między kobie-
tami a mężczyznami w UE 
wynosi średnio 13 proc. 
Oznacza to, że na każde 
euro zarobione przez męż-
czyznę kobieta zarobi tylko 
0,87 euro. 

W Polsce ta luka płacowa 
jest również spora – w zależ-
ności od różnych zmiennych 
i dostępnych badań – wy-
nosi od 4,5 proc. do nawet 
10,5 proc. 

Unia Europejska od lat 
zwraca uwagę na skalę nie-
równości płci. Jednym z przy-
kładów jest Europejski Dzień 
Równej Płacy, który w tym 
roku obchodzono 15 listopa-
da. Dlaczego akurat wtedy? To 
symboliczna data wyznaczają-
ca liczbę dni, którą dodatko-
wo muszą przepracować ko-
biety, by zarobić tyle, co męż-
czyźni. Mówiąc wprost: ozna-
cza to, że od 15 listopada do 
końca roku Europejki nie za-
robią ani jednego euro, gdyby 
ich zarobki porównać z tym, 
co otrzymują mężczyźni.

Wzmocnieniu równości 
szans kobiet i mężczyzn na 
rynku pracy – temu służyć 
mają konkursy, które po raz 
pierwszy w historii będą or-
ganizowane w ramach Fun-

duszy Europejskich dla Wiel-
kopolski 2021-2027. Pierwsza 
szansa na pozyskanie dotacji 
jest już dostępna. 

Od 11 do 29 grudnia trwa 
przyjmowanie wniosków 
z działania 6.3 „Wyrównywa-
nie szans kobiet na rynku pra-
cy”. Do podziału jest 40 mln 
zł. Wnioski mogą zgłaszać tak 
samorządy, jak i organizacje 
społeczne, a także związki wy-
znaniowe, partnerzy społecz-
ni, przedsiębiorstwa oraz służ-
by publiczne.

Czego mogą dotyczyć przy-
gotowywane projekty? 

Dotacje można przeznaczyć 
m.in. na szkolenia i warszta-
ty, kampanie i wszelkiego ro-
dzaju doradztwo, konsulta-
cje indywidualne oraz wspar-
cie grupowe. Ważne są także 
grupy doradcze dotyczące 
równouprawnienia na rynku 
pracy, osiągnięcia  równowa-
gi pomiędzy życiem zawodo-
wym a prywatnym, przeła-
mywania stereotypów zwią-
zanych z płcią oraz zapobie-
gania dyskryminacji na rynku 
pracy. 

Powyższe działania mają 
przyczynić się do poprawy sy-
tuacji kobiet na lokalnym ryn-
ku pracy poprzez aktywizację 
zawodową i społeczną.  MARK

Czekali na nią wszyscy
Gostyń wreszcie odetchnie! Z początkiem grudnia kierowcy będą korzystać  
z nowej obwodnicy. 

To jedna z największych 
i najważniejszych inwe-
stycji ostatnich lat na 

drogach wojewódzkich. Jej 
koszt pochłonął prawie 140 
mln zł, a lwią część – około 
118 mln zł – dołożyła UE z puli 
WRPO 2014-2020. Kwoty ro-
bią wrażenie, ale niezwykle 
ważny jest też aspekt społecz-
ny. To przedsięwzięcie było 
po prostu długo oczekiwane 
przez mieszkańców Gostynia. 

Miasto leży bowiem na 
skrzyżowaniu drogi woje-
wódzkiej nr 434, będącej al-
ternatywnym połączeniem 
Poznania z Wrocławiem, oraz 
drogi krajowej nr 12, łączącej 
m.in. pobliskie Leszno z Jaro-
cinem. Z tego powodu Gostyń 
od dawna zmagał się z nad-
miernym ruchem samocho-
dowym. 

Jako pierwszy decyzję o bu-
dowie tzw. małej obwodnicy 
miasta podjął kilka lat temu 
samorząd województwa. Wła-
dze regionu zadecydowały, że 
z puli WRPO 2014-2020 po-
wstaną obwodnice Wronek, 
Obornik Wlkp. i właśnie Go-
stynia. Pierwsze dwie inwe-
stycje już się zakończyły, a na 
ostatnią trzeba było trochę 
poczekać. 

Co prawda w 2020 r. ot-
warto pierwszy odcinek dro-
gi o długości około 2 km, ale 
niestety na rozpoczęcie ko-
lejnego etapu tej inwestycji 
(6,6 km) trzeba było czekać 
około 10 miesięcy. Tyle trwało 
wydanie przez wojewodę de-
cyzji o pozwoleniu na budowę 

kluczowego odcinka obwod-
nicy Gostynia. Od tego mo-
mentu prace nabrały tempa. 
Efekt finalny robi wrażenie!

– Jestem niezwykle zado-
wolony, bo ta obwodnica była 
jednym z moich osobistych 
priorytetów w rozwoju wo-
jewództwa i szczęśliwie uda-
ło się ją zrealizować – zwra-
ca uwagę marszałek Marek 
Woźniak. – Byliśmy zdeter-
minowani, by tę inwestycję, 
pomimo trudności, w tym fi-
nansowych, doprowadzić do 
szczęśliwego finału.

Przedsięwzięcie powstało 
w północno-wschodniej czę-
ści miasta. Nowa droga, któ-
ra pozwala ominąć centrum 
miejscowości ma długość pra-

wie 9 kilometrów. Rozpoczyna 
się na skrzyżowaniu z drogą 
powiatową Gostyń – Krajewi-
ce, a kończy na skrzyżowaniu 
z drogą powiatową Gostyń 
– Smogorzewo. Co istotne, 
biegnie ona poza obszarem 
zabudowy i jest drogą o wyż-
szych parametrach technicz-
no-użytkowych.

W ramach zadania powsta-
ły również most na rzece 
Stara Kania w gminie Piaski, 
wiadukt nad linią kolejową, 
obiekt nad Rowem Bodzew-
skim, dwupoziomowy i bez-
kolizyjny węzeł na skrzyżo-
waniu z drogą krajową nr 12, 
a także kanalizacja deszczo-
wa i elementy bezpieczeń-
stwa ruchu.

Inwestycja na pewno od-
ciąży miasto – pomoże np. 
wyprowadzić duże tiry z cen-
trum, zapewniając mieszkań-
com komfort jazdy oraz więk-
sze bezpieczeństwo. To rów-
nież spore udogodnienia dla 
lokalnej komunikacji i korzy-
ści dla środowiska, bowiem 
mniejszy ruch obniży nad-
mierną emisję zanieczyszczeń 
w samym mieście. 

– Obwodnica stała się fak-
tem, choć wielu sceptyków 
uważało, że nie damy rady, 
bo budowa musi potrwać trzy 
lata. Nam tymczasem udało 
się zakończyć tak potężną in-
westycję w niecałe dwa – pu-
entuje wicemarszałek Woj-
ciech Jankowiak.  MARK
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Nowa obwodnica ma długość około 8,5 kilometra i omija tereny zabudowane Gostynia.
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Przy stacji Poznań Junikowo powstał węzeł przesiadkowy, łą-
czący różne środki transportu.
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To pierwszy unijny konkurs wspierający równość szans kobiet 
na rynku pracy.
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PROMOCJA FUNDUSZY EUROPEJSKICH DLA WIELKOPOLSKI 

u Powiat koniński: vouchery dla nastolatków, dostęp do 
specjalistów, indywidualne usługi dostosowane do potrzeb 
dziecka i wzmacnianie pieczy zastępczej. To tylko niektóre 
z działań, które będą realizowane dzięki europejskim środ-
kom w ramach projektu „Wparcie deinstytucjonalizacji pieczy 
zastępczej w podregionie konińskim” z puli Fundusze Euro-
pejskie dla Wielkopolski 2021-2027. Przedsięwzięcie, którego 
liderem jest Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej w Po-
znaniu, będzie realizowane w powiatach całej Wielkopolski  
od 1 stycznia 2024 roku do 30 czerwca 2029 roku. Na całe za-
danie powiat koniński pozyskał niespełna 3,4 mln zł.

u Poznań: Towarzystwo Urbanistów Polskich ogłosiło wyniki 
konkursu na „Najlepiej zagospodarowaną przestrzeń publicz-
ną”. W jednej z kategorii wyróżniono ekspozycję reliktów Pala-
tium Mieszka I oraz jego żony Dobrawy. To szklana instalacja 
otaczająca kościół Najświętszej Maryi Panny in Summo na Os-
trowie Tumskim. Przedstawia ona zarys siedziby pierwszego 
władcy Polski. To kolejny sukces projektu, który mógł zostać 
zrealizowany dzięki wsparciu UE (ponad 8,2 mln zł z WRPO). 
Tym razem realizacja została wyróżniona w kategorii „Rewi-
talizowana przestrzeń publiczna zabytku”. 

u Środa Wlkp.: nowe łóżka (w pełni elektryczne i ergonomicz-
ne) oraz sprzęt zostały dostarczone do oddziału dziecięcego 
Szpitala Średzkiego Serca Jezusowego Sp. z o.o. Zakupy nie 
byłyby możliwe bez wsparcia z Unii Europejskiej, tj. dodatko-
wej puli w naszym programie regionalnym przeznaczonym 
na walkę ze skutkami pandemii. 

u Konin i okolice: ekologiczne autobusy wodorowe, jeden 
wspólny bilet miesięczny na przejazdy autobusami MZK, PKS 
i pociągami Kolei Wielkopolskich, płynna jazda samochoda-
mi po Koninie dzięki nowej organizacji ruchu, budowa no-
woczesnego węzła przesiadkowego przy konińskim dworcu 
PKP – to tylko niektóre z założeń projektu pt. „Niskoemisyjny 
transport publiczny w subregionie konińskim". Ekologiczna 
rewolucja w transporcie ma rozpocząć się już przyszłym roku, 
a finał zaplanowano na koniec 2027 roku. Wartość przedsię-
wzięcia oszacowano na 220 mln zł, z czego aż 154 mln zł mają 
pochodzić z dotacji unijnych, konkretnie z Funduszu na rzecz 
Sprawiedliwej Transformacji. Z tych pieniędzy Konin planuje 
np. zakupić 10 autobusów wodorowych. Trzymamy kciuki za 
ekoinnowacje!  MARK

Fundusze Europejskie na skróty

Retinopatia – nie trać jej z oczu
Będzie kontynuowany pro-
gram bezpłatnych badań 
dla cukrzyków, które mogą 
na czas ocalić ich wzrok. 

Jeśli od lat zmagasz się 
z cukrzycą, to badanie u oku-
listy powinno być na szczycie 
listy obowiązkowych kontro-
li lekarskich. Cukrzyca może 
mieć poważne powikłania – 
takie jak retinopatia cukrzy-
cowa. Statystyki nie kłamią 
– nawet 30 proc. pacjentów 
z cukrzycą narażonych jest na 
retinopatię. 

Choroba to tzw. cichy za-
bójca, bo gdy pojawiają się 
pierwsze objawy, jest już czę-
sto za późno na uratowanie 
wzroku. Retinopatia cukrzyco-
wa to najczęstsza przyczyna 
ślepoty osób między 20. a 65. 
rokiem życia. Tylko jej wczes-
ne wykrycie i odpowiednie 
leczenie pozwala chorym za-
chować wzrok.

Dlatego tak ważne są bada-
nia profilaktyczne, z których 
mogą skorzystać mieszkań-
cy Wielkopolski. Dzięki dotacji 
z Funduszy Europejskich dla 
Wielkopolski przez co najmniej 

3 kolejne lata będzie realizowa-
ny program badań profilaktycz-
nych, których celem jest wczes-
ne wykrycie retinopatii cukrzy-
cowej. Kwota przeznaczona na 
ten cel to blisko 5,9 mln zł. 

Na potrzeby drugiej edycji 
programu wyłoniony zosta-
nie jeden podmiot, który bę-
dzie realizował badania pro-
filaktyczne chorych na cuk-
rzycę powyżej 18. roku życia. 
W tej edycji programu specjal-
ny retinobus dotrze także na 
tereny, na których dostęp do 
placówek służby zdrowia jest 
utrudniony.

To kontynuacja działań, 
które były prowadzone w po-
przednich latach w ramach 
pierwszej edycji. Od uru-
chomienia programu w paź-
dzierniku 2019 r. w bada-
niach wzięło udział już blisko 
10 tys. osób, a u 3 tys. cho-
rych zdiagnozowano zmia-
ny wskazujące na retinopa-
tię cukrzycową. Wynik jest 
ponad pięciokrotnie wyższy 
od zakładanego i potwier-
dza, jak istotne są badania 
przesiewowe.  MARK
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W poprzedniej edycji programu wzięło udział blisko 10 tys. 
osób, a u 3 tys. chorych zdiagnozowano zmiany wskazujące na 
retinopatię cukrzycową.

Chcesz się szkolić? Masz okazję
Przedsiębiorcy i pracownicy, którzy chcą podnieść kompetencje zawodowe, 
mogą korzystać ze szkoleń dostępnych w Bazie Usług Rozwojowych (BUR).

Dla pracowników to dro-
ga do awansu i samo-
rozwoju, a dla świa-

domej kadry zarządzającej – 
środek służący zwiększeniu 
konkurencyjności w bizne-
sie. Mowa o szkoleniach, któ-
rych rola będzie bowiem tyl-
ko rosła. To prawda, tylko skąd 
wziąć pieniądze na pokrycie 
kosztów nauki?

Warto skorzystać z ofer-
ty usług rozwojowych, któ-
ra w nowym programie Fun-
dusze Europejskie dla Wiel-
kopolski 2021-2027 nabierze 
jeszcze większego znacze-
nia. W pewnym uproszczeniu 
działanie BUR można przy-
równać do portalu zakupowe-
go, z tym, że tutaj oferowane 
są po prostu szkolenia. 

Po wybraniu odpowiednie-
go kursu można zwrócić się 
z wnioskiem do regionalnego 
operatora, aby ten dofinanso-
wał jego koszty. Co do zasady 
w tej perspektywie UE moż-
na liczyć na zwrot w wysoko-
ści maks. 70 proc. (dotychczas 
było to nawet 80 proc.). 

„Baza to panaceum na 
zwiększenie przewagi konku-
rencyjnej firm przy niewielkim 
zaangażowaniu własnych na-
kładów finansowych” – mówią 
przedsiębiorcy, którzy skorzy-
stali z oferty BUR w perspek-
tywie 2014-2020. Jak będzie 
w najbliższych latach?

30 listopada podpisano 
umowy z operatorami. Będą 

oni finansować usługi rozwo-
jowe realizowane w pięciu 
podregionach: kaliskim, ko-
nińskim, leszczyńskim, pilskim 
oraz poznańskim wraz z mia-
stem Poznań. W gronie syg-
natariuszy znaleźli się: Agen-
cja Rozwoju Regionalnego 
w Koninie, Fundusz Rozwo-
ju i Promocji Województwa 
Wielkopolskiego, Wielkopol-
ska Agencja Rozwoju Przed-
siębiorczości, Krajowa Izba 
Gospodarcza oraz Fundacja 
Kaliski Inkubator Przedsię-
biorczości.

– Zyskają aktywni przedsię-
biorcy, którzy chcą podnosić 

kwalifikacje swoich pracowni-
ków, ale też swoje m. in. w za-
kresie sposobu zarządzania, 
wprowadzania nowych tech-
nologii – mówił wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak podczas 
podpisywania umów z ope-
ratorami BUR. Całkowita war-
tość wszystkich projektów to 
ponad 200 mln zł, z czego 141 
mln zł to środki z Funduszy Eu-
ropejskich dla Wielkopolski.

BUR to nie tylko oferta goto-
wych szkoleń, ale także możli-
wość zamówienia „usługi szy-
tej na miarę”, czyli takiej, która 
odpowiada w sposób bezpo-
średni na potrzeby zaintereso-

wanych. Dzięki usługom ofe-
rowanym w bazie użytkownik 
ma szansę zdobyć nowe kwa-
lifikacje i zmienić kierunek ka-
riery. 

Co ważne, wszystkie usłu-
gi szkoleniowe realizują zwe-
ryfikowane firmy, instytucje 
szkoleniowe i doradcze, dys-
ponujące odpowiednimi cer-
tyfikatami jakości. O wpis do 
BUR mogą ubiegać się jedy-
nie podmioty, które posiada-
ją odpowiedni potencjał tech-
niczny, ekonomiczny, kadro-
wy. Istotne jest również za-
pewnienie należytej jakości 
świadczenia usług.  MARK
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W perspektywie 2014-2020 z BUR skorzystało około 14 tys.  osób oraz 13,6 tys. firm.
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ZROTOWANEUSŁYSZANE

PODSŁUCHANE

Przygotowując plan swojej 
pracy na kolejny rok, radni 
z Komisji Gospodarki zasta-
nawiali się, kiedy dokładnie 
odbędą się wybory samorzą-
dowe.

– Wiadomo, w kwietniu – 
zapewniał kolegów podczas 

dyskusji Krzysztof Sobczak 
z PiS.

– To nie takie pewne… 
Słyszałam ostatnio koncep-
cję, żeby je połączyć z tymi 
do europarlamentu, co jesz-
cze przedłużyłoby naszą ka-
dencję – włączyła się prze-

wodnicząca sejmiku Małgo-
rzata Waszak-Klepka.

– Tak? To bądźmy już w tym 
samorządzie dożywotnio! – 
skomentował radny Sobczak. 
– Tylko wtedy musiałby być 
marszałek… rotacyjny. I prze-
wodnicząca też.

Dzięki radnemu Adamo-
wi Bogrycewiczowi dowie-
dzieliśmy się, do czego słu-
ży „Monitor Wielkopolski”. 

W listopadzie Komisja 
Strategii Rozwoju Regio-
nalnego i Współpracy Mię-
dzynarodowej omawiała co-
roczne sprawozdanie z dzia-
łalności naszego magazynu 
samorządowego. Radny swój 
wywód zakończył tak: – Wia-
domo, że ostatecznie gazety 
drukowane służą za rozpałkę 
albo do wypychania butów.

Na to zareagował siedzący 
obok wicemarszałek Krzysz-
tof Grabowski: – Zdecydo-
wanie za rzadko, ale jednak 
czasami jestem na łamach 
„Monitora”. I wyraźnie za-
strzegam, że nie życzę sobie, 
aby znaleźć się w bucie rad-
nego Bogrycewicza!

Przyjmując rozmaite dokumen-
ty czy omawiając istotne kwe-
stie, radni nie robią tego jedy-
nie dla jakiegoś abstrakcyjne-
go ogółu Wielkopolan, lecz tak-
że dla siebie samych, bo i oni 
wchodzą w skład tej samorzą-
dowej wspólnoty. Weźmy choć-
by dwa przykłady z listopado-
wych prac komisji.

Ta od rodziny i polityki spo-
łecznej rozmawiała m.in. o re-
alizowanym przez ROPS pro-
gramie senioralnym. – Jeżeli 
państwo radni są zaintereso-
wani, mogę przygotować szer-
szą informację na ten temat – 
zaproponował dyrektor ROPS 
Grzegorz Grygiel. – Osobi-
ście z panem przewodniczą-
cym coraz bardziej jesteśmy 
zainteresowani tym tematem 
– odparł Zbigniew Czerwiń-
ski, spoglądając na Andrze-
ja Plichtę (obu panom, że tak 
określimy, już zdecydowanie 
bliżej niż dalej do osiągnięcia 
wieku emerytalnego).

Z kolei komisja od sportu 
i turystyki zapoznawała się 
z informacją o leszczyńskiej 
imprezie Antidotum Air-
show. W pewnym momen-
cie pokazano statystyki do-
tyczące sposobów dotarcia 
widzów na to wydarzenie. 
1 procent dojechał tam ro-
werem. – O, to na pewno był 
Marek Sowa! – skomentował 
Jerzy Lechnerowski, zerkając 
na pochodzącego z Leszna 
i znanego z zamiłowania do 
jednośladów radnego.

Mimo że realizowany od kilku lat przez samorząd województwa program leczenia niepłodności 
metodą in vitro nie znalazł się w porządku obrad listopadowej sesji sejmiku, to i tak ten temat 
pojawił się w wystąpieniach radnych. Otóż zgłaszając poprawki do projektu przyszłoroczne-
go budżetu, przedstawiciel PiS Marek Sowa zaproponował, by wycofać 2 mln zł z programu 
in vitro, a w zamian przeznaczyć 1 mln zł na leczenie niepłodności metodami naturalnymi. 
Ostateczną decyzję w tej sprawie sejmik podejmie 18 grudnia, ale wcześniej tę i inne propo-
zycje korekt do budżetu przeanalizuje zarząd województwa. W jaki sposób wesprzeć rodzi-
ców, którzy chcą mieć dziecko, ale z przyczyn zdrowotnych jest to niemożliwe? Odpowiedź 
na to pytanie muszą znaleźć m.in. marszałek Marek Woźniak i odpowiedzialna w zarządzie 
województwa za ochronę zdrowia Paulina Stochniałek, którzy (podpatrzeni przez naszego 
fotoreportera jakiś czas temu w Wielkopolskim Centrum Pediatrii w Poznaniu) z pewną taką 
nieśmiałością zaglądali do... inkubatorów dla najmłodszych pacjentów placówki.
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Wiadomo, podróże kształcą. I to nie tylko, gdy 
my wyjeżdżamy, ale też, kiedy ktoś przybywa do 
nas. Na swoim profilu facebookowym Jacek Bo-
gusławski z zarządu województwa wrzucił fotkę 
z przewodniczącą sejmiku Małgorzatą Waszak-
-Klepką i gośćmi z partnerskiej prowincji Chun-
gcheongnam-do. I napisał: „Delegacja z Korei 
Południowej przy zdjęciu zaproponowała uło-
żenie gestu z palców. Kto wie, co oznacza?”. Oka-
zało się (wbrew propozycjom internautów, że 
chodzi o „kasę”), że to po prostu… serce.
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„Inna strona samorządu” zagościła na naszych łamach ponad  
15 lat temu i od tego czasu niezmiennie cieszy się uznaniem  

czytelników.  Postanowiliśmy odkurzyć stare roczniki  
i przypomnieć, co przykuwało – czytelników i naszą – uwagę 

przez minione półtorej dekady.
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USŁYSZANE  XIII 2018

ZNALEZIONE  XI 2016

PRZEKAZANE XI 2013

Rutyna i stereotypy bywają zgubne…
Lipcowa sesja sejmiku, trwa debata nad rozpatrywaną informa-
cją na temat stanu wielkopolskiej gospodarki. Znany z barwnych 
i przede wszystkim długich przemówień radny Zbigniew Ajchler 
kończy swoje wystąpienie. Wypada zatem, żeby głos zabrał pro-
wadzący obrady Lech Dymarski. Problem w tym, że jego aparat 
mowy najwyraźniej zajęty jest czym innym. 
– Bardzo przepraszam, radny Ajchler tym razem przyspieszył, 
a ja zazwyczaj oddaję panu głos na długość jednego żelka… – 
tłumaczy po chwili przewodniczący sejmiku.

– I co tam u Marszałka?
– Lepiej. Wczoraj już zro-

bił kupkę.
– O, to świetnie!
Usłyszany kilka tygodni 

temu w urzędowej windzie 
dialog postronnego obserwa-
tora mógł zszokować. Wyjaś-
nijmy zatem…

Wydostające się spod sa-
mochodowej maski na pod-
ziemnym parkingu UMWW 
piski – po dłuższych poszu-
kiwaniach – okazały się być 
wydawane przez kilkudnio-
wego, ślepego kotka. Biedne 

zwierzątko dojechało do urzę-
du prawdopodobnie aż z Ra-
taj i przeżyło pod silnikiem 
auta wiele godzin. Dzięki bo-
haterskiej postawie pań z De-
partamentu Administracyj-
nego (które niemalże własną 
piersią go ogrzały, wykarmiły 
i zawiozły – to już autem – do 
weterynarza) kotek wydobrzał 
i ostatecznie znalazł swój dom 
w Szamotułach. Narada nad 
nadaniem mu imienia była – 
w obliczu powyższych oko-
liczności – krótka: malec zo-
stał Marszałkiem.

Długo musiał walczyć burmistrz Murowanej Gośliny Tomasz 
Łęcki, by sejmik ostatecznie zaakceptował propozycję przeka-
zania 100.000 złotych na widowisko historyczne organizowane 
w 1050. rocznicę chrztu Polski. Ostatecznie przekonał radnych 
podczas październikowej sesji sejmiku. Gdy uchwała została 
jednogłośnie zaakceptowana, przewodniczący sejmiku Lech 
Dymarski pożegnał burmistrza słowami: – Proszę przekazać 
mieszkańcom Murowanej Gośliny i okolic, że jesteśmy wporzo!
Sprawdziliśmy: prośba została zrealizowana. Na stronie inter-
netowej goślińskiego magistratu autorzy stosownej informacji 
potwierdzają, że sejmik dał kasę, więc jest wporzo.


